
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. 'Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Α. Δερµεντζόπου-

λου και Σ. Κεδίκογλου, σελ. 16227
2. Αναφορά στην παραίτηση της επικεφαλής του Γραφείου

Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή, σελ. 16216, 16217

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 16193 - 16194
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

16194 - 16210
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 5 Σεπτεµβρίου 2011, σελ. 16211
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:                                                                                                  
i.  σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας για τους ανέρ-

γους, σελ. 16212                                                                                       
ii. σχετικά µε την προετοιµασία του Υπουργείου για τη νέα

σχολική χρονιά, σελ. 16214
β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε

την απόδοση ευθυνών για την επίθεση εναντίον του δηµοσιο-
γράφου Μανώλη Κυπραίου, σελ.  16217

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση του προβλήµατος ασφάλειας
και υγιεινής εξαιτίας της παρουσίας κινητών µονάδων του
ΚΕΕΛΠΝΟ στο κέντρο των Αθηνών., σελ. 16223

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την αποκατάσταση των πυρό-
πληκτων περιοχών του Νοµού Ηλείας, σελ. 16225

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην παραίτηση της επικεφαλής
του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή:

ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 16217
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 16216

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
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ΔΗΜΑΡΑΣ Ι. , σελ. 16218, 16219, 16221, 

16222
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ  Α. , σελ. 16215, 16217
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 16212, 16213
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 16224
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 16212, 16213
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ. , σελ. 16218, 16219, 16221, 

16222, 16223
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 16223, 16224
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 16221, 16227
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ. 16220, 16226, 16227
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 16214, 16216, 16217, 

16220, 16221, 16222, 
16223
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Αθήνα, σήµερα στις 2 Σεπτεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Πρωτούλη,
Βουλευτή Β’ Αθήνας τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Β’
Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ και Ευβοίας κ. ΓΕ-
ΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλή-
νια Ένωση Μηχανικών Εµπορικού Ναυτικού εκφράζει την αντί-
θεσή της για τα προβλήµατα που επικρατούν στην Ναυτική Εκ-
παίδευση και Μετεκπαίδευση µε τις ελλείψεις σε εκπαιδευτικό
προσωπικό και σε υλικοτεχνική και κτηριακή υποδοµή.

2) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σοφάδων Νοµού Καρδί-
τσας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του υποκατα- στήµατος
της Αγροτικής Τράπεζας Ελλάδας στον Κέδρο Καρδίτσας.

3) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ηλίας Ανδρικόπουλος, υπεύθυ-
νος κατάρτισης του Πρακτικού Γεωργικού Σχολείου ΑΧΕΠΑ,
Βέλου Κορινθίας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του σχο-
λείου.

4) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗΦΟΥ-
ΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Αγροτικοί Συνεταιρι-
σµοί και οι σύλλογοι του Δήµου Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας
Άννας αιτούνται την ένταξη των περιοχών Μαντουδίου, Κηρίν-
θου, Κρύας Βρύσης κ.α. στο µέτρο 214 για την προστασία των
ευαίσθητων νιτρικά περιοχών.

5) Η Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΑΡΙΑΔΝΗ ΑΓΑΤΣΑ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία αιτείται την πρόσληψη συµβασιούχων µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για τους
δηµοτικούς βρεφονηπιακούς σταθµούς.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται

στην προσπάθεια πλαστογράφησης της ιστορίας που γίνεται στα
σχολικά βιβλία των µαθητών της Αλβανίας.

7) Η Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αργιθέας, Νοµού Καρδίτσας αι-
τείται οικονοµικής ενίσχυσης, προκειµένου να καλυφθούν οι
δαπάνες από τις ζηµιές που προκλήθησαν από τις βροχοπτώσεις
της 10ης και 11ης Αυγούστου 2011.

8) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μουζακίου αιτείται
την κάλυψη των κενών που έχουν δηµιουργηθεί από παιδίατρο
και οδηγούς, κατά το µήνα Αύγουστο στο Νοσοκοµείο Καρδί-
τσας.

9) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Καρδίτσας εκ-
φράζει την αντίθεσή του στην αύξηση του ΦΠΑ στο 23%, στον
κλάδο εστίασης.

10) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το τοπικό τµήµα κοινωνικών λει-
τουργών Νοµού Καρδίτσας αιτείται την πλήρωση κενών
οργανικών θέσεων ειδικότητας Κοινωνικών Λειτουργών στο Κέ-
ντρο Υγείας Σοφάδων, στο ΚΕΠΕΠ Λάρισας και στο ΚΕΚΥΚΑΜΕΑ
Καρδίτσας.

11) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Οδοντιατρική Οµο-
σπονδία αιτείται την άµεση εξαίρεση του οδοντιατρικού επαγ-
γέλµατος από τις ρυθµίσεις περί εµποδίων - περιορισµών.

12) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μπαλάφας Αθανάσιος, µαθη-
µατικός, αιτείται την παρέµβαση του Υπουργείου, προκειµένου
να αποκατασταθούν αδικίες εις βάρος συναδέλφων, σχετικά µε
τις κρίσεις διευθυντών σχολείων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
Νοµού Τρικάλων.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Δικαστικών
Υπαλλήλων Ελλάδας ζητεί να αρθεί η αδικία που υφίστανται οι
δικαστικοί υπάλληλοι, ως κλάδος και να προωθηθεί ένα ειδικό
κλαδικό µισθολόγιο.

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΔ’
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ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Εργατοϋπαλλή-
λων Δήµου Αθηναίων αιτείται την τριετή παράταση των συµβά-
σεών τους.

15) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος Περι-
φερειακό Τµήµα Μαγνησίας αιτείται τη χρηµατοδότηση της ηλε-
κτροκίνησης Βόλου - Λάρισας και εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για τη µη ένταξη του έργου στο ΕΣΠΑ.

16) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία o Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Παµ-
βώτιδας αιτείται την παραχώρηση εκτάσεων ΕΘΙΑΓΕ για τη
δηµιουργία οικολογικού πάρκου.

17) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αλέξανδρος Παπαζαφειρό-
πουλος αιτείται την επίσπευση της καταβολής του εφάπαξ βοη-
θήµατος που δικαιούται, λόγω προβληµάτων υγείας.

18) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Συνταξιούχων ΙΚΑ και Επικουρικής
Ασφαλίσεως Πειραιώς και πέριξ Δήµων εκφράζει την αντίθεση
της προς την ψήφιση του νόµου - πλαίσιο για την παιδεία.

19) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ και κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ, Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑ-
ΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέ-
θεσαν αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του Κάµπου της Χίου
αιτούνται την πλήρη και άνευ εξαιρέσεων και περιορισµών απαλ-
λαγή της γης του Κάµπου από φορολογία κατοχής.

20) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ και Νοµού
Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
ο Αντιπεριφερειάρχης Στερεάς Ελλάδος αιτείται εξηγήσεων για
το πώς έχουν διατεθεί τα ποσά, που έχουν πιστωθεί ως αποζη-
µίωση για τις πυρκαγιές του 2007 και τις πληµµύρες του 2009
στην Εύβοια. 

21) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Σύλλογος Δασκάλων και Νηπιαγωγών
Νοµού Χανίων αιτείται να καλυφθούν οι κενές θέσεις διαφόρων
ειδικοτήτων για τα σχολεία της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Χα-
νίων.

22) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και
κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ και Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ
ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Δα-
σεργατών Μακεδονίας - Θράκης - Θεσσαλίας εκφράζει τη δια-
µαρτυρία του για την εξαίρεση του επαγγέλµατος των δασε-
ργατών από τη λίστα των βαρέων και ανθυγιεινών.

23) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ενωση Λειτουργών Μέσης Εκ-
παίδευσης Χίου αιτείται να πληροφορηθεί µε ποιο τρόπο εξα-
σφαλίζεται η διαφάνεια και η νοµιµότητα στις κρίσεις των
διευθυντών στη ΔΔΕ Χίου.

24) Ο Βουλευτής Καστορίας κ. ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Τοµέας Βοτανικής του Τµήµατος
Βιολογίας της Σχολής Θετικών Επιστηµών του Αριστοτέλειου Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης αιτείται την άµεση λήψη µέτρων και
αποφάσεων σχετικά µε τις µικροκυστίνες που υπάρχουν στη
λίµνη της Καστοριάς, οι οποίες δηµιουργούν σοβαρούς κινδύ-
νους για την υγεία των κατοίκων.

25) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι της Κοινότητας Νικιά-
νας του Δήµου Λευκάδας ζητούν την ανάληψη των απαραίτητων
ενεργειών για την άµεση διόρθωση λαθών, που έχουν γίνει στο
κτηµατολόγιο της περιοχής και ταλαιπωρούν τους κατοίκους.

26) Ο Βουλευτής Άρτης κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Δηµοτική Ενότητα και η Τοπική Κοινό-
τητα Μυροφύλλου του Δήµου Πύλης Νοµού Τρικάλων αιτείται
την άµεση αποκατάσταση της πρόσβασης της Γέφυρας Γκολφα-
ρίου στη θέση «Γιαλός» οικισµού Γκολφαρίου.

27) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εµποροεπαγγελµατικός Σύλλογος
Πάρου - Αντιπάρου αιτείται την άµεση παρέµβαση των αρµοδίων
για την αντιµετώπιση του παραεµπορίου στην περιοχή τους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 15769/04-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φώτιου - Φανούριου , Ψαριανού Γρηγόριου δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/ΓΡ.ΥΠ/Κ.Ε./1307/04-08-2011 έγ-
γραφο από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η
ακόλουθη απάντηση:

16194 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 16713/23-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ταλιαδούρου Σπυρίδωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1420/04-08-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:

16196 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 16905/25-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ

/ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1446/04-08-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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16198 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 18714/01-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/485/

ΑΣ34120δις/04-08-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:

16200 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 19242/11-07-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Περλεπέ - Σηφουνάκη Αικατερίνης, Γιουµατζίδη Βασί-
λειου, Ζωϊδη Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2212/04-08-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 19498/13-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

6611/232/04-08-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 19798/15-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Λεονταρίδη Θεόφιλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2310/04-08-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 19874/18-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαµανώλη Γεώργιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2323/4-8-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΔ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                       16207



16208 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



9. Στην µε αριθµό 19992/19-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κοντογιάννη Γεώργιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2870/4-8-2011

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 5 Σεπτεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 1191/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το
Φράγµα Αλµωπαίου.

2.- Η µε αριθµό 1198/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος
Χαλβατζή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την µετεγκατάσταση του οικισµού
της Μαυροπηγής στην Κοζάνη, λόγω της επέκτασης των ορυ-
χείων της ΔΕΗ.

3.- Η µε αριθµό 1201/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ιωάννη Κοραντή
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις ελληνοτουρκικές
σχέσεις.

4.- Η µε αριθµό 1195/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-

λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
Λαφαζάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη συγ-
χώνευση των δύο τραπεζών Alpha Bank και Eurobank. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 1192/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά
µε την ανάπτυξη των εκτροφείων γουνοφόρων ζώων στη Δυτική
Μακεδονία.

2.- Η µε αριθµό 1199/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρω-
τούλη προς τους Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τις ποινικές και
διοικητικές διώξεις σε βάρος απεργών οδηγών ταξί.

3.- Η µε αριθµό 1202/30-8-2011 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε την αναστολή της εξεταστικής περιόδου στα Πα-
νεπιστήµια.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1185/82/30.8.2011 επίκαιρη

ερώτηση της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκας Παπαρήγα προς τον
Πρωθυπουργό, σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας για τους
ανέργους.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Αλέκας Παπαρήγα θα απαντήσει
ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος
Κουτρουµάνης.

Το λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, στο ζήτηµα που τίθεται επανειληµµένως, «τι προ-
έχει, η ενίσχυση της απασχόλησης ή η ενίσχυση των ανέργων»,
απαντώντας εσείς, βεβαίως, µε ενίσχυση βασικά της απασχόλη-
σης και µε «ασπιρίνες» για τους ανέργους, εµείς σήµερα, στις
δεδοµένες συνθήκες που ζούµε, απαντάµε: Αποφασιστική ενί-
σχυση των ανέργων. Και αυτό γιατί η κατάργηση της ανεργίας –
διότι λογικά µία κυβέρνηση αυτό πρέπει να θέλει, την κατάργηση
της ανεργίας- λύνεται µε την πλήρη αξιοποίηση των πλουτοπα-
ραγωγικών πηγών της χώρας προς όφελος των αναγκών των ερ-
γαζοµένων και όχι, βεβαίως, της κερδοφορίας του κεφαλαίου,
λύνεται µε σύγχρονα, δωρεάν συστήµατα υγείας, παιδείας, πρό-
νοιας, µε εξασφάλιση όλων των προϋποθέσεων για δηµιουργική
αξιοποίηση του ελεύθερου χρόνου των εργαζοµένων, λύνεται µε
µια σειρά από µέτρα που έχουν σχέση µε τις σύγχρονες ανάγκες
των εργαζοµένων, διακοπές κ.λπ..

Η στρατηγική που ακολουθείται, προ κρίσης και µε την κρίση
στο όνοµα της ανάκαµψης, είναι τέτοια που, όχι µόνο δεν εξα-
σφαλίζει τη µείωση της ανεργίας, αλλά προϋποθέτει τη µαζική
ανεργία των εργαζοµένων και συµπληρωµατικά προϋποθέτει ένα
καθεστώς µερικής ανεργίας για χιλιάδες άλλους. 

Εµείς πιστεύουµε ότι οι καθαρά άνεργοι σήµερα είναι πάνω
από ένα εκατοµµύριο –µπορεί να είναι και πολύ παραπάνω- διότι
εσείς δεν συµπεριλαµβάνετε στην ανεργία τους αυτοαπασχολού-
µενους και τους αγρότες, που οδηγούνται στην ανεργία, για τους
γνωστούς λόγους της πολιτικής σας και της γενικότερης πολιτι-
κής του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εποµένως, εµείς χωρίς να παραιτούµαστε, βεβαίως, από την
πάλη για µια πολιτική ανάπτυξης που καταργεί την ανεργία, σή-
µερα δίνουµε βάρος στην υπεράσπιση των ανέργων, ξεκαθαρί-
ζοντας το εξής πράγµα: Έχουµε κάνει δεκαοχτώ συγκεκριµένες
προτάσεις. Δεν κάνουµε πίσω σε αυτές. Αν θέλετε, είναι το ελά-
χιστο που µπορούµε να κάνουµε. Οι προτάσεις µας αναφέρονται
στους καθαρά ανέργους, αλλά και στους ηµιανέργους. 

Θα ήθελα να πω µια κουβέντα ακόµη. Υποσχεθήκατε τρία δι-
σεκατοµµύρια στην εργοδοσία µέσω του ΕΣΠΑ. Δεύτερον, το
67% των εσόδων του ΟΑΕΔ το 2010 ήταν από τους εργαζόµε-
νους και απέδωσε στους εργαζόµενους µε επιδόµατα το 37%. Η
Κυβέρνηση, το κράτος, έδωσε µε κοινοτικά ποσά το 20%. Άρα,
η συνεισφορά των εργαζοµένων στον ΟΑΕΔ είναι πολύ µεγαλύ-
τερη. Αυτά συνεχώς αναθεωρούνται. Έρχεστε τώρα να αφαιρέ-
σετε 30% από τα εισοδήµατα των εργαζοµένων το 2011 έως το
2013, πάλι για να ενισχύσετε την απασχόληση, όπως λέτε, δη-
λαδή την εργοδοσία. Εποµένως, τσάµπα χρήµα για φθηνούς ερ-
γαζόµενους.

Ξεκαθαρίζουµε ότι η ανεργία θα ανέβει, διότι η ανάπτυξη που
ακολουθείται για ορισµένες επιχειρήσεις, σε ορισµένους κλά-
δους, άναρχη, ανισόµετρη, µπορεί να δηµιουργήσει κάποιες θέ-
σεις εργασίας, αλλά αυτές που θα χάνονται είναι πολλαπλάσιες.

Από αυτήν την άποψη, θεωρούµε ότι βρισκόµαστε µπροστά
σε µια νέα αύξηση της ανεργίας πολύ δε, περισσότερο µε τη χρε-
οκοπία που συµφωνήθηκε στις 21 Ιουνίου για την Ελλάδα όπου
ήταν στο ποσοστό του 20%. Και επίκειται πιο ολοκληρωµένη και
βαθύτερη χρεοκοπία που θα πολλαπλασιάσει την ανεργία, καθώς

µια επιχείρηση θα δυναµώνει και δέκα επιχειρήσεις θα κλείνουν.
Μια επιχείρηση θα δηµιουργείται µε ελάχιστο προσωπικό και οι
περισσότεροι εργαζόµενοι θα πετιούνται στο δρόµο. Από αυτήν
την άποψη, εµείς συγκεντρώνουµε την προσοχή µας στην προ-
στασία των ανέργων και δεν πρόκειται να κάνουµε πίσω σε αυτό,
όχι µε την οµιλία µας µέσα στη Βουλή, αλλά κυρίως µε τη δράση
µας στο λαό. 

Οι επιδοτήσεις που δίνετε στους επιχειρηµατίες, τα διάφορα
κουπόνια κατάρτισης, η κοινωνική οικονοµία, τα τοπικά προγράµ-
µατα, τα προγράµµατα επανένταξης είναι προγράµµατα που το
πολύ-πολύ να αγγίζουν εκατό χιλιάδες ανέργους σε βάθος πε-
νταετίας. Αυτά όλα είναι «στάχτη στα µάτια» των ανέργων, ενώ
δηµιουργείτε εκατοντάδες χιλιάδες οµήρους, όχι πια µε τους
συµβασιούχους, όπως ήταν παλιά στο δηµόσιο, αλλά µέσω των
µη κυβερνητικών οργανώσεων και των διάφορων ινστιτούτων
των συνδικάτων και των –υποτίθεται- κοινωνικών οργανώσεων
επιχειρηµατιών, όπου πια θα έχουµε µια νέα στρατιά οµήρων µε
µια οµηρία που δεν θα είναι δυνατόν να παρακολουθείται ούτε
µέσω της Βουλής. Διότι, αυτή η οµηρία θα είναι κατά επιχείρηση,
θα είναι µε ένα τέτοιο τρόπο που βεβαίως, όποιος δεν θέλει µπο-
ρεί να µη τη βλέπει. Εµείς, επειδή θέλουµε να τη δούµε, θα κά-
νουµε κάθε προσπάθεια να αναδείξουµε τα οξυµένα προβλήµατά
τους. 

Τέλος, θεωρούµε ότι οι άνεργοι δεν οφείλουν να πληρώνουν
τίποτα και µάλιστα, οι οικογένειες που έχουν δύο ανέργους και
µικρά παιδιά. Εδώ, το πρώτο που συζητάµε είναι από τι θα απαλ-
λαγούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κουτρου-
µάνης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Πρόεδρε, πράγµατι το πρόβληµα είναι µεγάλο. Το πρό-
βληµα αυτό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα που έχουµε να αντι-
µετωπίσουµε ως χώρα και σήµερα και την επόµενη περίοδο.
Είναι ένα πρόβληµα και µία πραγµατικότητα που έχει διαµορφω-
θεί µέσα από την κρίση την οποία βιώνει η χώρα µας και τη µε-
γάλη ύφεση. Με τη λήξη της τουριστικής περιόδου, περίπου
εκατό χιλιάδες έως εκατόν είκοσι χιλιάδες εργαζόµενοι σήµερα
θα είναι σε ένα ή δύο µήνες στο ταµείο ανεργίας, όπως συµβαίνει
κάθε χρόνο σε αυτή τη χώρα, για να προστεθούν στους περίπου
διακόσιες χιλιάδες ανέργους, που σήµερα επιδοτούνται από τον
ΟΑΕΔ και βέβαια στις οκτακόσιες χιλιάδες που είναι εγγραµµένοι
στον ΟΑΕΔ.

Σήµερα η ανεργία είναι στο 16,5%. Θα ήταν στο 20%, εάν δεν
είχαµε πάρει µέτρα, τα οποία εφαρµόστηκαν εδώ και ένα χρόνο.
Θα είναι στο 20% ή θα ξεπεράσει το 20% µέχρι το τέλος του χρό-
νου, εάν δεν ενεργοποιήσουµε µέτρα προς την κατεύθυνση ανά-
σχεσης της ανεργίας. 

Με τα µέχρι τώρα προγράµµατα, τα οποία έχουν υλοποιηθεί
κυρίως από την πλευρά του ΟΑΕΔ, έχει εξασφαλιστεί η διατή-
ρηση διακοσίων ενενήντα οκτώ χιλιάδων πεντακοσίων θέσεων
εργασίας µέσω ενός µεγάλου προγράµµατος διατήρησης θέ-
σεων. Εξασφαλίστηκε η ένταξη εβδοµήντα µία χιλιάδων εξακο-
σίων ανέργων σε θέσεις εργασίας ή σε νέες ευκαιρίες επιχειρη-
µατικότητας και υπήρξε πρόγραµµα διατήρησης θέσεων στον
τοµέα του τουρισµού για πενήντα τρεις χιλιάδες εννιακόσιες θέ-
σεις εργασίας κατά το έτος 2010.

Αυτά τα προγράµµατα δεν είναι προγράµµατα που αντιµετω-
πίζουν την ανεργία; Και αυτά τα προγράµµατα τα οποία θα εξαγ-
γείλουµε, τα οποία σχεδιάζουµε και θα υλοποιήσουµε από το
Σεπτέµβριο του 2011 µέχρι και το καλοκαίρι του 2012, είναι προ-
γράµµατα–ανάχωµα στην ανεργία, προγράµµατα ανακούφισης
των ανέργων, που, όπως είπατε και εσείς, είναι σε πολλές περι-
πτώσεις και δύο άνεργοι µέσα στην ίδια οικογένεια. Άρα, έχουµε
την υποχρέωση µέσα σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία και εφόσον
ακόµα είµαστε σε περίοδο ύφεσης, να εξαντλήσουµε όλα τα πε-
ριθώρια, έτσι ώστε να βάλουµε ανάχωµα στην αύξηση της ανερ-
γίας. Αυτά τα προγράµµατα σχεδιάζουµε και θα εξαντλήσουµε
όλα τα περιθώρια, για να βοηθήσουµε τους ανέργους και τις οι-
κογένειές τους. 
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Έχουµε, από τη µια πλευρά, ενεργητικές πολιτικές και από την
άλλη, έχουµε την υποχρέωση να προστατεύσουµε, µε όσα µέσα
διαθέτουµε, τους ανέργους, για να έχουν ασφαλιστική κάλυψη
για περίθαλψη και το έχουµε κάνει, για να προστατεύσουµε τους
περιστασιακά εργαζόµενους που έχουν συµπληρώσει πολύ λίγες
µέρες ασφάλισης, ώστε να έχουν και αυτοί ασφαλιστική κάλυψη
και το έχουµε κάνει, για να βελτιώσουµε τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις χορήγησης του επιδόµατος για τους µακροχρόνια
ανέργους και το έχουµε κάνει µέσα από την αλλαγή των εισοδη-
µατικών κριτηρίων. 

Κλείνω την πρωτοµιλία µου µε µία επισήµανση. Όλα αυτά τα
χρήµατα που διατίθενται, δεν διατίθενται για τις επιχειρήσεις,
αλλά για να ενισχύσουµε τους ανέργους. Αλλάζουµε εντελώς την
πρακτική που είχε µέχρι τώρα ο ΟΑΕΔ, που ήταν ένας φορέας
παθητικών πολιτικών, για να µετατρέψουµε αυτόν τον φορέα σε
ένα φορέα ενεργητικών πολιτικών, προκειµένου, αντί να πληρώ-
νουµε επίδοµα ανεργίας, να έχουµε στη θέση αυτή έναν εργα-
ζόµενο. 

Ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Αλέκα Παπαρήγα, έχει το λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, εσείς ξεκινάτε από την εξής παραδοχή, όχι ως
πρόσωπο, αλλά γενικότερα ως εκφραστής µίας συγκεκριµένης
πολιτικής, ότι ο εργαζόµενος είναι για τον επιχειρηµατία κόστος
και προσπαθείτε να πάρετε µέτρα για να αµβλύνετε αυτό, ενώ η
αµοιβή του εργαζόµενου, όπως ξέρετε, είναι πολύ κατώτερη από
την προσφορά του και στον τοµέα της βιοµηχανίας και της αγρο-
τικής παραγωγής και στον τοµέα του εµπορίου και γενικά στις
υπηρεσίες. Είναι εισόδηµα ο εργαζόµενος για τον επιχειρηµατία
και δεν είναι κόστος. 

Δεύτερον, η ανεργία και οι ηµιάνεργοι, αυτοί που προσλαµβά-
νονται για πέντε µήνες µε 450, 580, 600 ευρώ έχουν χρησιµοποι-
ηθεί και θα χρησιµοποιηθούν ακόµη περισσότερο για να ρίξουν
ακόµη πιο κάτω τους µισθούς, τα µεροκάµατα και τις συντάξεις
και αυτών που εργάζονται ή δεν απειλούνται άµεσα να απολυ-
θούν. Από αυτή την άποψη, είναι ένα κλειδί για εσάς η ανεργία
και γι’ αυτό κάνετε αυτά τα προγράµµατα. Διότι έχεις επιχειρή-
σεις, έχεις τοµείς που µε έξι είδη απασχόλησης. Τα προγράµ-
µατα, λοιπόν, που κάνετε για τους ανέργους είναι «στάχτη στα
µάτια». Δεν µπορείτε να κάνετε και διαφορετικά. Δεν είναι από
καµµία κοινωνική συνείδηση ή υπέρ των εργαζοµένων. Είναι ένα
όπλο δικό σας, για να χτυπήσετε συνολικά τα εργατικά δικαιώ-
µατα.

Πού πάει το πράγµα, µας απασχολεί. Εµείς δεν µιλάµε µόνο
για το τι ήταν χθες και το τι είναι σήµερα. Δεν θα σταθώ στα νυ-
χτερινά δελτία ειδήσεων, τι έγινε και πώς έγινε µε την τρόικα,
γιατί αυτό έχει και το στοιχείο της πραγµατικότητας, έχει και το
στοιχείο του θεάτρου. Όλα τα πράγµατα δείχνουν ότι η ανά-
καµψη στην Ελλάδα και σε όλη την Ευρωζώνη αργεί. Θα είναι
εξαιρετικά αναιµική και παγκόσµια. Αυτός είναι ο καπιταλισµός
προς τα εµπρός. Θα συνοδεύεται από υψηλή ανεργία και πλη-
θωρισµό. Αυτό θα γίνει παντού. Βεβαίως, αυτό δεν είναι λόγος
να το δεχθούµε στην Ελλάδα, να το δεχθεί ο λαός, όπως δεν πρέ-
πει να το δεχθούν οι λαοί παντού. 

Επίσης, όλα τα πράγµατα δείχνουν ότι, πριν έρθει η πολυπό-
θητη για εσάς ανάκαµψη κερδών -που δεν θα καταργήσει την
ανεργία, την ηµιανεργία κ.λπ., και τα διάφορα κουπόνια που θα
δίνονται στην εργοδοσία, για να απασχολούν ηµιάνεργους- µπο-
ρεί να χτυπήσει νέος κύκλος κρίσης.

Εποµένως εµείς, µέσα στις συνθήκες που ζούµε, είµαστε υπο-
χρεωµένοι –µε συγχωρείτε για τη φράση που θα σας πω, έχει πο-
λιτικό περιεχόµενο- να σας πούµε: «κόψτε το λαιµό σας»,
ενισχύστε τους ανέργους. Εµείς δεν πρόκειται να βάλουµε τη
θέση µας για τους ανέργους, τις οικογένειές τους, σε συνδυα-
σµό µε τα ελλείµµατα και τα χρέη, γιατί δεν τα δηµιούργησαν οι
εργαζόµενοι και δεν τα δηµιούργησαν οι άνεργοι. Ο ΟΑΕΔ δεν
έγινε προβληµατικός από αυτούς. Δεν πρόκειται να συµβιβα-

στούµε µε αυτό το πράγµα και δεν θα αφήσουµε να συµβιβα-
στούν οι ίδιοι οι άνεργοι και οι οικογένειές τους. Διότι τα πράγ-
µατα οδηγούνται εκεί. Δεν είναι η περίοδος του ’50 -ούτε το
θέλαµε βέβαια αυτό- και του ’60, µε τη µαζική µετανάστευση. Και
σήµερα, αυτοί που µπορούν να µεταναστεύσουν είναι αυτοί που
έχουν µερικά πτυχία για να πάνε σαν φθηνό επιστηµονικό δυνα-
µικό στις άλλες χώρες, περιορισµένα κ.λπ.

Εποµένως, το πρόβληµα είναι εκρηκτικό. Είναι και οι ξένοι, οι
µετανάστες, και αυτοί που έχουν δικαιώµατα στην Ελλάδα και
είναι άνεργοι. Μη µου πείτε ότι είναι ένα εκατοµµύριο οι άνεργοι
και 16,2% η ανεργία. Εµείς δε ζητάµε µέτρα για τους ανέργους
που πρέπει να επεκταθούν παντού και να ισχύουν για όσο διά-
στηµα είναι άνεργοι, όχι για ένα χρόνο κ.λπ.. 

Τέλος, ακούγεται ότι θα πάµε για περιστολή των επιδοµάτων
ανεργίας. Ένας τρόπος είναι µε τα λεγόµενα κριτήρια. Ένας
άνεργος δηλαδή απέκτησε, κατά τη διάρκεια της εργασίας του,
ένα σπίτι -το σπίτι δεν γίνεται κοµµατάκια να τρώγεται- και αυτό
θεωρείται τεκµήριο, για να µη πάρει επίδοµα ανεργίας ή να πάρει
µειωµένο. 

Δεν µπορεί να είναι ληξιπρόθεσµα τα επιδόµατα ανεργίας.
Εµείς βεβαίως όταν λέµε 1.180 ευρώ εννοούµε µε άλλο κατώ-
τατο µισθό 1.400 ή 1.500 µεικτό. Δεν µπορεί να ζήσει ο άνεργος
επειδή έχει ένα σπίτι και επειδή έχει ένα αυτοκίνητο, που για να
το πουλήσει τώρα, αν το πήρε 10.000 ευρώ, θα πάρει 1.000 ευρώ
και αν. 

Εποµένως, αντιµετωπίζουµε και περιστολή αυτών που δίνονται
και όξυνση της ανεργίας. Με τα χρήµατα που δίνετε απαλλάσ-
σετε τους επιχειρηµατίες από εργοδοτικές εισφορές. Να πληρώ-
σουν οι επιχειρηµατίες. Βεβαίως, δεν θέλετε να πάρετε µέτρα γι’
αυτούς, γιατί, βεβαίως, αυτό αντίκειται στις βασικές και ιδεολο-
γικές σας αρχές, αλλά και στις βασικές επιλογές σας, στρατηγι-
κές και επιλογές στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για εµάς, λοιπόν, το ζήτηµα της ανεργίας είναι ένα κρίσιµο ζή-
τηµα, το οποίο βεβαίως πρέπει να το αντιµετωπίσουν οι άνεργοι
µαζί µε τους εργαζόµενους και όχι ξεχωριστά και µε συντεχνια-
κές αντιπαραθέσεις οι µεν προς τους δε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Γεώρ-
γιος Κουτρουµάνης, Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, για να δευτερολογήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κυρία Πρόε-
δρε, ότι δεν πρόκειται να επαναλάβουµε πρακτικές του
παρελθόντος, για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα µεγάλα προβλή-
µατα, τα οποία και εσείς αναφέρατε και περιγράψατε. Δεν πρό-
κειται να ακολουθήσουµε προγράµµατα «STAGE» στο δηµόσιο
µε ανασφάλιστη εργασία µε 450 ευρώ. Το αντίστοιχο πρό-
γραµµα, το οποίο εµείς υλοποιούµε αυτήν την περίοδο προβλέ-
πει αµοιβή 625 ευρώ, που είναι ουσιαστικά το καθαρό ποσό της
εθνικής γενικής συλλογικής σύµβασης εργασίας, µε πλήρη
ασφαλιστική κάλυψη για όλους τους ασφαλιστικούς κινδύνους.
Είναι εντελώς διαφορετικό πράγµα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Για
πέντε µήνες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Για πέντε µήνες, για ένα χρόνο, για δύο
χρόνια. Υπάρχουν διάφορα προγράµµατα, τα οποία υλοποιού-
νται και έχουν σαν στόχο να εξασφαλίσουν απασχόληση, έστω
για λίγους µήνες, σε ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν δουλέψει
ένα ή δύο χρόνια. Η κατάσταση είναι πάρα πολύ δύσκολη. Θα
ήµασταν ευτυχείς, βεβαίως, αν µπορούσαµε να εξασφαλίσουµε
πλήρη απασχόληση. Ωστόσο, αυτή τη δυνατότητα έχουµε και
αυτή θα εξαντλήσουµε σήµερα.

Επίσης, θέλω να πω ότι δεν πρόκειται να εφαρµόσουµε πρα-
κτικές του παρελθόντος, µε τις οποίες επιχορηγούντο επιχειρή-
σεις, για να βάλει ο επιχειρηµατίας χρήµατα στην τσέπη του και
να αφήσει την επόµενη ηµέρα ανέργους στο δρόµο, κλείνοντας
την επιχείρησή του. Ούτε αυτό πρόκειται να το κάνουµε. Η ανά-
καµψη στη χώρα θα έρθει όσο συντοµότερα συνειδητοποιή-
σουµε το πρόβληµα. Με τις όποιες διαφορές µας νοµίζω ότι
πρέπει να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, για να µπορέσουµε να βά-
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λουµε τη χώρα σε µία νέα πορεία ανάπτυξης και προοπτικής. 
Ενισχύουµε τους ανέργους µε αυτά τα µέσα που διαθέτουµε

και τις οικονοµικές δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα. Ο ΟΑΕΔ
πλήρωνε πριν από δύο-τρία χρόνια 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για
επιδόµατα ανεργίας. Τώρα, ξεπερνά τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ
και εξασφαλίζουµε τους πόρους αυτούς για να πληρωθούν τα
επιδόµατα ανεργίας. Πρέπει να σας πω ότι δεν αντιστοιχούν
πλέον στις εισφορές που καταβάλλονται. Είναι πολύ µεγαλύτερο
το ποσό. Εξασφαλίζουµε µε κρατική χρηµατοδότηση τους πό-
ρους, έτσι ώστε ο ΟΑΕΔ να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του.

Δεν υπάρχει κριτήριο µε βάση τα περιουσιακά στοιχεία ή µε
βάση το εισόδηµα, για να στερήσει από τον άνεργο το επίδοµα.
Το είχα ακούσει πολλές φορές την τελευταία περίοδο να συζη-
τείται, ότι εάν κάποιος έχει ένα σπίτι ή αν η σύζυγός του εργάζε-
ται, δεν θα παίρνει το επίδοµα. Δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση.
Πρέπει να σας πω ότι στον εφαρµοστικό νόµο ψηφίσαµε ρυθµί-
σεις µε τις οποίες καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για
τη χορήγηση του επιδόµατος του ΟΑΕΔ. Δεν περιλαµβάνονται
σε αυτούς τους όρους ούτε εισοδηµατικά κριτήρια, ούτε κριτή-
ρια που συνδέονται µε την περιουσία.

Είπατε ότι δεν τολµούµε να ενοχλήσουµε τους επιχειρηµατίες,
γιατί αυτό είναι στη φιλοσοφία µας. Πρέπει να σας πω ότι είναι η
πρώτη φορά που σε αυτή τη χώρα γίνεται εφαρµογή του προ-
γράµµατος αναγκαστικής είσπραξης των οφειλών για όλους
τους οφειλέτες στο ΙΚΑ και ξεκίνησε τον Ιούλιο µε πολύ καλά
αποτελέσµατα. Κλήθηκαν µέσα σε πέντε µέρες όσοι οφείλουν
πάνω από 1 εκατοµµύριο, να προσέλθουν για να ρυθµίσουν τις
οφειλές τους. Προσήλθε η µία στις δύο ενεργές επιχειρήσεις.
Ωστόσο, αυτό το πρόγραµµα θα συνεχιστεί για όλες τις οµάδες.
Ήδη, αυτή την εβδοµάδα ξεκινά για όσους έχουν οφειλές από
100.000 ευρώ έως 1 εκατοµµύριο και όσοι δεν συµµορφωθούν,
όσοι δεν ανταποκριθούν, θα υποστούν τις συνέπειες της κατά-
σχεσης εις χείρας τρίτων, της κατάσχεσης περιουσιακών στοι-
χείων. Αυτό γίνεται για πρώτη φορά.

Έρχοµαι τώρα να κλείσω, λέγοντας ότι τα προγράµµατα, τα
οποία σχεδιάζουµε και θα υλοποιήσουµε το επόµενο διάστηµα
εντάσσονται σε τρεις βασικούς άξονες. 

Πρώτος άξονας είναι η απασχόληση. Στον άξονα αυτό είναι η
κοινωφελής εργασία, είναι τα τοπικά ολοκληρωµένα προγράµ-
µατα, είναι η εργασία µε αυτεπιστασία στους δήµους. Πρέπει να
τονίσω για µία ακόµη φορά ότι κανένα πρόγραµµα από αυτά δεν
θα ξεκινήσει, αν δεν διασφαλιστεί απόλυτα η αντικειµενικοποίηση
των κριτηρίων που έχουµε κάνει και βέβαια, η πλήρης διαφάνεια.

Από σήµερα βρίσκονται στο διαδίκτυο στη σελίδα του ΕΠΑ-
ΝΑΔ τα ονόµατα όλων των µελών και των διοικητικών συµβου-
λίων των µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα επιχειρήσεων, που έχουν
ζητήσει να µπουν στα προγράµµατα της κοινωφελούς εργασίας
για να γνωρίζουµε όλοι ποιοι είναι αυτοί που συµµετέχουν σε
αυτά τα προγράµµατα και που συµµετέχουν µέσα από τις συµ-
βάσεις που έχουν υπογράψει µε τους δήµους. Δεν έχει γίνει αξιο-
λόγηση ακόµη, δεν έχει πει την τελευταία λέξη η Γενική
Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και άλλων Πόρων σε σχέση
µε την αξιολόγηση όλων αυτών των φορέων. 

Σε κάθε περίπτωση, όλα τα προγράµµατα θα γίνουν µε αντι-
κειµενικά κριτήρια. Όλες οι προσλήψεις, ακόµη και για τους
πέντε ή και για τον ένα µήνα, θα γίνουν µε τα κριτήρια του ΑΣΕΠ,
γιατί αυτό το κεκτηµένο που έχουµε τα τελευταία δύο χρόνια,
που ουσιαστικά έχει ως αποτέλεσµα να µην υπάρχει ούτε ένας,
έστω και συµβασιούχος, που να έχει µπει στο δηµόσιο εκτός
ΑΣΕΠ, θα το διατηρήσουµε για όλες τις προσλήψεις που γίνονται
είτε στο δηµόσιο, είτε στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά µε δηµόσιο
χρήµα.

Ο δεύτερος άξονας είναι η διατήρηση των θέσεων εργασίας
και ο τρίτος είναι ο άξονας που έχει να κάνει µε την κατάρτιση.
Έχουµε ξοδέψει πάρα πολλά χρήµατα για κατάρτιση, χωρίς να
παρακολουθεί κανένας µέχρι τώρα που πάνε αυτά τα χρήµατα
και αν πιάνουν τόπο. Τώρα, σε συνεργασία και µε το Υπουργείο
Παιδείας που έχει το Πρόγραµµα Διά Βίου Μάθησης κάνουµε
ένα εντελώς καινούργιο πρόγραµµα κατάρτισης µε voucher, έτσι
ώστε ο εργαζόµενος να επιλέγει, µέσα από πιστοποιηµένους φο-
ρείς, το φορέα που εκείνος θέλει για να κάνει την κατάρτισή του. 

Είναι ένα πρόγραµµα καινούργιο και αναµένουµε να έχουµε
πάνω από διακόσιες χιλιάδες ωφελούµενους στο πρόγραµµα
αυτό, γιατί µεταξύ των άλλων πρέπει να παραδεχτούµε ότι σε
αυτή τη χώρα υπάρχει µια τεράστια απόσταση, ένα τεράστιο έλ-
λειµµα ανάµεσα στο εκπαιδευτικό σύστηµα και στην αγορά ερ-
γασίας. Βέβαια, σε αυτό τον σχεδιασµό είναι αυτονόητο ότι κάθε
πρόταση προς αυτήν την κατεύθυνση είναι πρόταση η οποία
µπορεί να ενταχθεί, γιατί στόχος µας είναι σε αυτή την πολύ δύ-
σκολη περίοδο, σε αυτό τον πολύ δύσκολο χειµώνα που έχουµε
µπροστά µας, να εξαντλήσουµε, όπως είπα, όλα τα µέσα, όλα τα
εργαλεία, όλες τις δυνατότητες προκειµένου να ενισχύσουµε
τους ανέργους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, σειρά έχει η πέµπτη µε αριθµό 1184/81/30-8-2011 επί-
καιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε την προετοιµασία του
Υπουργείου για τη νέα σχολική χρονιά. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Αλέξη Τσίπρα θα απαντήσει η
Υπουργός Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Άννα Διαµαντοπούλου.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας έχει το λόγο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, στην περσινή έναρξη της σχολικής χρονιάς
δηλώσατε ότι επρόκειτο για την πιο δύσκολη µεταπολιτευτικά
σχολική χρονιά για την εκπαίδευση και ότι οι µαθητές και οι γο-
νείς θα έπρεπε να κάνουν υποµονή. Φέτος, αν δεν κάνω λάθος
από το Υπουργείο σας ο Γενικός Γραµµατέας δήλωσε ότι η φε-
τινή χρονιά θα είναι η πιο δύσκολη µεταπολεµική χρονιά για την
εκπαίδευση. 

Πολύ φοβάµαι ότι αν συνεχίσετε να κυβερνάτε µέχρι του χρό-
νου –πράγµα για το οποίο πολύ αµφιβάλλω- θα µας πάτε ακόµα
πιο πίσω, όχι στη Μεταπολίτευση, όχι στον πόλεµο, αλλά θα µας
πάτε στο κρυφό σχολειό. 

Μιλήσατε για διορισµό φέτος περίπου εξακοσίων εκπαιδευτι-
κών. Πέρυσι συνταξιοδοτήθηκαν έντεκα χιλιάδες περίπου, ίσως
και παραπάνω και φέτος έξι χιλιάδες. 

Το ερώτηµα είναι το εξής. Πώς είναι δυνατόν να καλύψετε τα
κενά µε τόσο µεγάλη διαφορά σε αυτούς που φεύγουν και σε
αυτούς που έρχονται; Μπορείτε να µας εξηγήσετε πώς είναι δυ-
νατόν, µε επίσηµα κενά τρεις χιλιάδες τετρακόσιες θέσεις στη
πρωτοβάθµια εκπαίδευση και εκατόν είκοσι µόλις διορισµούς δα-
σκάλων, να κλείσετε τις τρύπες;

Μπορείτε να µας εξηγήσετε πώς µ’ αυτές τις συνθήκες θα λει-
τουργήσουν φέτος τα ολοήµερα σχολεία, διότι βεβαίως η πρό-
σθετη ενισχυτική διδασκαλία είναι πολύ µεγάλη πολυτέλεια την
εποχή του µνηµονίου και την καταργήσατε. Μπορείτε επίσης να
µας εξηγήσετε πώς φέτος τα σχολειά µας θα διατηρούνται κα-
θαρά, θα είναι προσβάσιµα για τα νέα παιδιά, όταν γνωρίζουµε
ότι οι καθαρίστριες και οι καθαριστές προσλαµβάνονταν κατά
ένα µέρος από τους δήµους και ένα άλλο µεγάλο µέρος προ-
σλαµβάνονταν από το Εθνικό Ίδρυµα Νεότητας το οποίο έχετε
καταργήσει.

Τελευταίο και ίσως σηµαντικότερο σε σχέση µε το αλαλούµ
που επικρατεί και την ανησυχία γονιών και µαθητών -γιατί σή-
µερα είναι 2 Σεπτεµβρίου και σε δέκα µέρες ξεκινά η σχολική
χρονιά- είναι το γεγονός ότι µόλις το 20% των σχολικών βιβλίων
έχει πάει στο 50% των σχολείων, από ό,τι πληροφορούµαστε. Και
αυτό γίνεται αδειάζοντας τις αποθήκες από τα αποθέµατα. 

Με το καλύτερο δυνατό σενάριο, δηλαδή µε τη χρήση του
αποθέµατος χαρτιού και την έγκριση προµήθειας του υπολειπό-
µενου –αναγκαστικά βέβαια µε απευθείας ανάθεση- η διαδικασία
να φτάσουν επιτέλους, τα βιβλία στους µαθητές θα ολοκληρωθεί
τον Οκτώβρη ή ακόµα και το Νοέµβρη. Το ερώτηµα είναι πώς
φέτος οι µαθητές της γ’ λυκείου θα δώσουν πανελλαδικές εξε-
τάσεις, όταν µέχρι το Νοέµβρη θα διαβάζουν από φωτοτυπίες
και από δανεικά βιβλία από τα µεγαλύτερα αδέρφια τους ή τα
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ξαδέρφια τους;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Υπουρ-

γός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Διαµα-
ντοπούλου.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µε την περι-
γραφή όσων είπατε που είναι αληθής, νοµίζω ότι και µόνος σας
απαντήσατε στο γιατί πράγµατι κάθε χρόνο είναι και πιο δύσκολα
τα πράγµατα. 

Δεν µπορώ να µην συµφωνήσω µαζί σας στο γεγονός ότι όταν
έχεις είκοσι χιλιάδες συνταξιοδοτήσεις σε δύο χρόνια και οι προ-
σλήψεις δεν ξεπερνούν τις τρεις χιλιάδες και µε δεδοµένο ότι
υπήρχαν πολλά κενά, όπως και ότι ο χώρος της εκπαίδευσης
είναι ένας χώρος µε πολύ µεγάλο αριθµό εκπαιδευτικών -οι
οποίοι έχουν προβλήµατα, φεύγουν στη διάρκεια της χρονιάς,
υπάρχουν αναρρωτικές, δηµιουργούνται συνεχώς κενά- πράγ-
µατι η απάντηση στο πώς θα λειτουργήσουν τα σχολεία είναι
πολύ δύσκολη, γι’ αυτό και εγώ πέρυσι και φέτος ο Γενικός Γραµ-
µατέας αποτυπώσαµε τη συγκεκριµένη δυσκολία.

Έχετε θέσει τέσσερα συγκεκριµένα ερωτήµατα στην ερώτησή
σας και θα σας δώσω απαντήσεις. Θα δώσω βεβαίως και αναλυ-
τικές απαντήσεις στη συνέντευξη Τύπου, γιατί πρέπει να δώσω
και αριθµούς.

Ξεκινάω από την τελευταία ερώτησή σας για το θέµα των µε-
ταφορών, των σχολικών επιτροπών και των καθαριστριών. Στο
Υπουργείο Εσωτερικών έχει γίνει η προετοιµασία γιατί ξέρετε ότι
από φέτος η µεταφορά πηγαίνει στους δήµους. Είναι αρµοδιό-
τητα των δήµων. Όµως για τη µεταβατική περίοδο εξασφαλί-
στηκε και θεσµικά η δυνατότητα παράτασης των συµβάσεων,
αλλά και το αντίστοιχο ποσό των 140 εκατοµµυρίων. 

Στις σχολικές επιτροπές µεταβιβάζεται ποσό 80 εκατοµµυ-
ρίων, ώστε να µπορέσουν να αντιµετωπιστούν όλα τα έξοδα της
χρονιάς, µε στόχο το ποσό αυτό να φτάσει στα 110 εκατοµµύρια.
Πέρυσι το συνολικό ποσό ήταν 95 εκατοµµύρια και είναι αλήθεια
ότι είχαµε προβλήµατα. 

Στο θέµα της οργάνωσης των σπουδών υπάρχουν τα ζητήµατα
που αφορούν την ποιοτική αναβάθµιση. Εδώ υπάρχουν µια σειρά
από προγράµµατα που έχουµε αναφέρει και στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων. Είναι τα πιλοτικά προγράµµατα που ξεκι-
νούν φέτος µε τα εννιακόσια εξήντα σχολεία, που σας διαβεβαιώ
ότι θα λειτουργήσουν φέτος µε όλα τα νέα µαθήµατα. Ήταν
οκτακόσια πέρυσι, φέτος τα κάνουµε εννιακόσια εξήντα.

Υπάρχει η τάξη προετοιµασίας για τα παιδιά των µεταναστών
-µια και αναφερθήκατε ειδικά στο θέµα της γλώσσας- σε πεντα-
κόσια τµήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι
πολλά τα ζητήµατα, αν συµφωνεί και ο κ. Τσίπρας, θέλω τρία
λεπτά για να απαντήσω σε καθεµία από τις ερωτήσεις. Απ’ ό,τι
βλέπω, συµφωνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεχίστε, κυρία Υπου-
ργέ. 

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Εποµένως και για τους µετανά-
στες υπάρχουν τάξεις υποδοχής και ενισχυτικής διδασκαλίας
στις ΖΕΠ, στις Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας αλλά,
όπως ξέρετε, και για τα παιδιά που δίνουν εξετάσεις υπάρχει από
φέτος ουσιαστικά ατοµικό φροντιστήριο µέσα από το ηλεκτρο-
νικό φροντιστήριο, όπου έχουµε µόνο µέσα στο καλοκαίρι τρια-
κόσιες εβδοµήντα χιλιάδες «χτυπήµατα» από µαθητές του
Λυκείου.

Έρχοµαι στο ένα από τα δύο βασικά θέµατα, στα βιβλία. Τα
βιβλία είναι ένα χρόνιο πρόβληµα και όταν ανέλαβα, ο Οργανι-
σµός επί διακοσίων είκοσι θέσεων είχε πενήντα υπαλλήλους. Ξέ-
ραµε πολύ καλά το πρόβληµα, όπως και το ότι απ’ αυτούς τους
πενήντα οι µισοί συνταξιοδοτήθηκαν. Έγινε τεράστια προσπά-
θεια και η πρώτη θεσµική επιλογή ήταν να τον αναδιαρθρώ-
σουµε. Με την καινούργια χρονιά θα πάµε σ’ έναν νέο Οργανισµό
και σε νέες διαδικασίες. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, για να βγουν τα βιβλία χρειάζεται χαρτί.
Έγινε ο διαγωνισµός του χαρτιού γρηγορότερα από κάθε άλλη
χρονιά, τον Οκτώβριο του 2010 και το Μάρτιο του 2011 υπήρξε
το αποτέλεσµα µε τρεις µειοδότες που είναι αυτοί που θα προ-
µήθευαν το χαρτί. Η απόφαση αυτή έπρεπε να πάει στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο, για να έχουµε τη σύµφωνη γνώµη του. Υπήρξαν
προβλήµατα, υπήρξε αρνητική απόφαση µε συγκεκριµένες πα-
ρατηρήσεις κι έγινε, όπως πάντα, ανάκληση. Παραπέµφθηκε, για
να υπάρξει απόφαση, σε δευτεροβάθµιο επίπεδο. 

Εδώ, λοιπόν, θα ήθελα να πω στη Βουλή των Ελλήνων ότι
υπήρξε η εκδίκαση της απόφασης στο Τµήµα του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου υπό τον κ. Αγγελάρα στις 6 Μαΐου και η απόφαση
έφθασε στον Οργανισµό Εκδόσεως Διδακτικών Βιβλίων στις 19
Ιουλίου. Έκανα απελπισµένες προσπάθειες. Με τον Πρόεδρο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου επικοινώνησα προφορικά και γραπτά,
καθώς και µε τον Αντιπρόεδρο κ. Αγγελάρα, κάνοντας σαφές ότι
δεν έχει σηµασία αν θα είναι αρνητική ή θετική η απόφαση.
Έπρεπε να βγει η απόφαση, γιατί κάθε ηµέρα καθυστέρησης σή-
µαινε εκατοντάδες χιλιάδες βιβλία που δεν θα µπορούσαν το Σε-
πτέµβριο να φθάσουν στα σχολεία. 

Παρά τις δραµατικές παρεµβάσεις µου, η απόφαση έκανε το
διάστηµα που σας είπα. Από 6/5 που εκδικάστηκε, από το Μάιο,
έφθασε στον Οργανισµό Εκδόσεως Διδακτικών Βιβλίων στις
19/7, εν µέσω θέρους, µε µια σειρά αδιέξοδα πλέον, γιατί δεν
µπορούσε ούτε να ξαναγίνει ο διαγωνισµός. Θα φθάναµε στην
επόµενη χρονιά. 

Το γιατί και το ποιος φταίει βεβαίως έχει πολύ µικρή σηµασία
για το αποτέλεσµα και το πώς θα το αντιµετωπίσουµε. Θέλω
όµως να πω ενώπιον της Βουλής ότι κανένας δεν µπορεί, χωρίς
να απολογείται για τις ευθύνες του, να υπονοµεύει την κοινωνία.
Γι’ αυτό και έχω στείλει όλα τα στοιχεία στον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης και έχω ζητήσει να πάρει τις απαιτούµενες πρωτοβουλίες.
Δεν µπορεί επί δυόµισι µήνες να µην βγαίνει η απόφαση, όταν
είναι γνωστό ότι αφορά τα βιβλία των παιδιών κι ότι το Υπουργείο
Παιδείας δεν είχε καµµία άλλη δυνατότητα. Χρησιµοποιήσαµε το
Εθνικό Τυπογραφείο, χρησιµοποιήσαµε τα στρατιωτικά τυπογρα-
φεία, ζητήσαµε από το ΚΕΠΥΟ να µας δώσει ό,τι χαρτί υπήρχε,
εκδώσαµε όλα τα βιβλία µε το χαρτί που υπήρχε στις αποθήκες.
Νοµικά και θεσµικά δεν υπήρχε καµµία άλλη δυνατότητα. 

Όσον αφορά το πώς θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα αυτό
το πρώτο διάστηµα που θα είναι µικρή η διάθεση των βιβλίων,
θέλω να σας πω ότι έχουµε δώσει εντολές που αφορούν και στη
χρήση του ψηφιακού σχολείου. Όλα τα βιβλία σήµερα είναι ψη-
φιακά. Ξέρετε ότι έχουµε το 75% των νοικοκυριών µε υπολογι-
στές, όχι µε χρήση ίντερνετ, αλλά γι’ αυτό το κάθε παιδί θα έχει
ένα DVD και θα υπάρξει και υποστήριξη των σχολείων. Υπάρχουν
πολύ αναλυτικές οδηγίες. Θα τις δώσω και θα τις εξηγήσω και
δηµοσίως. Έχουν γίνει ήδη επαφές µε τους περιφερειακούς δι-
ευθυντές. 

Έρχοµαι, τέλος, στο πιο σηµαντικό θέµα –έχετε δίκιο, σ’ αυτό
σταµατήσατε κι αυτό είναι το πιο σηµαντικό θέµα- που είναι το
αν θα υπάρχουν δάσκαλοι στην τάξη µε τα κενά που έχουµε.
Έγινε µία τεράστια προσπάθεια µέρα µε την µέρα, σχολείο µε
σχολείο, µε επικεφαλής το Γενικό Γραµµατέα, -και θέλω πραγ-
µατικά να αναφερθώ στον ίδιο και στη δουλειά που έγινε όλο
αυτό το διάστηµα-, ώστε µε αλλαγές προγραµµάτων, µε τη
σωστή διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού, µε τον εξορθολο-
γισµό, µε το να είναι ο κάθε δάσκαλος κι ο κάθε καθηγητής στο
σχολείο του, µε τη δυνατότητα να υπερβούµε κάθε όριο που εί-
χαµε στην οικονοµική πολιτική για να έχουµε αναπληρωτές εκ-
παιδευτικούς, πιστεύω ότι φέτος τα σχολεία θα λειτουργήσουν. 

Να σας πω, λοιπόν, µόνο δύο στοιχεία, κύριε Πρόεδρε, για να
κατανοήσετε τη συνθετότητα του θέµατος. Δεν είναι µόνο το
θέµα των διορισµών. Εγώ θέλω να κάνω σαφές ότι δεν αλλάζει ο
αριθµός των µαθητών στην τάξη, ότι έχουµε κάνει την καλύτερη
δυνατή διαχείριση, ώστε το µόνιµο προσωπικό να είναι στο σχο-
λείο του και ότι οι αναπληρωτές που έχουµε τη δυνατότητα να
πάρουµε θα καλύψουν τα κενά.

Σας δίνω δύο στοιχεία. Την προηγούµενη εβδοµάδα έγιναν οι
εξακόσιοι διορισµοί. Από αυτούς οι εκατόν είκοσι έγιναν στην πε-
ριοχή µε τα µεγαλύτερα προβλήµατα, στο νότιο Αιγαίο, όπου

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΔ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                       16215



έχουµε πάρα πολύ µεγάλες δυσκολίες στελέχωσης. Μέσα σε
δύο ηµέρες από τους εκατόν είκοσι εκπαιδευτικούς, το 31% δή-
λωσαν επαπειλούµενη κύηση ή ανατροφή τέκνων και έφυγαν από
την εικόνα. Δηλαδή µε τους διορισµούς, το 30% ήταν αµέσως
κενά, τα οποία πρέπει να συµπληρωθούν.

Όµως, επειδή αναφερθήκατε στο διορισµό των δασκάλων, να
σας πω ότι το 30% δεν απεδέχθη το διορισµό του φέτος. Ενώ
τους διορίσαµε, δεν απεδέχθησαν το διορισµό τους. Πρέπει να
προχωρήσουµε σε αναπλήρωσή τους. Είναι, λοιπόν, ένα πάρα
πολύ δύσκολο πρόβληµα. Αυτοί είναι οι ανθρώπινοι πόροι που
έχουµε στη διάθεσή µας –µακάρι να µπορούσαµε να έχουµε
όσους θέλαµε- αλλά πρέπει να πω ότι υπάρχουν ανορθολογισµοί
δεκαετιών, που σηµαίνει περιοχές µε υπεράριθµο προσωπικό,
περιοχές µε πολύ µεγάλα κενά και η µετακίνηση των ανθρώπων
από τη µία περιοχή στην άλλη έχει, όπως ξέρετε, πάρα πολλά
προβλήµατα. Είναι οικογένειες, είναι δύσκολο. Είναι µέσα στην
κρίση και έχουµε µείωση των αποδοχών των εκπαιδευτικών, το
ξέρουµε πολύ καλά. Άρα το να µπορέσει το Υπουργείο να δια-
χειριστεί την προτεραιότητα το σχολείο να έχει δάσκαλο, αλλά
να κατανοήσει και την ανάγκη του δασκάλου, είναι πολύ δύσκολο
δίληµµα, που πιστεύω ότι το έχουµε αντιµετωπίσει µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξης Τσί-
πρας, να λάβει το λόγο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρία
Υπουργέ, κατ’ αρχάς να σας πω ότι µε εκπλήσσει θετικά το γε-
γονός ότι δεν ήρθατε τουλάχιστον, εδώ σε αυτήν τη δύσκολη
χρονική συγκυρία, παρουσιάζοντας µία διαφορετική πραγµατι-
κότητα, διότι το έχω συνηθίσει από συναδέλφους σας και από
την Κυβέρνησή σας. Διότι το τελευταίο διάστηµα αν η πραγµατι-
κότητα δεν συµφωνεί µαζί σας, τόσο το χειρότερο για την πραγ-
µατικότητα: Όχι για εσάς που είστε Κυβέρνηση και ακολουθείτε
αυτές τις πολιτικές, αλλά τόσο το χειρότερο για την πραγµατι-
κότητα. 

Όπως χθες, για παράδειγµα, που υπήρξε αυτή η έκθεση της
ανεξάρτητης επιτροπής –που µετά από πολλές µάχες, που και
εµείς εδώ δώσαµε στο Κοινοβούλιο για να συσταθεί- της Επιτρο-
πής Προϋπολογισµού, που τόλµησε να βγάλει τα νούµερα που
δεν βγαίνουν, βγήκατε να τους φάτε τους ανθρώπους. Και τους
αναγκάσατε σε παραίτηση.

Φαίνεται ότι οι µόνοι που δεν έχετε καταλάβει ότι δεν βγαίνει
αυτό το πρόγραµµα, το µεσοπρόθεσµο και ότι δεν πάει άλλο,
γιατί γονατίζει η κοινωνία, είσαστε εσείς. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα µας. Κυρία Υπουργέ, µου περιγρά-
ψατε µία κατάσταση αδυναµίας συντονισµού και συνεννόησης
µεταξύ αρµόδιων υπηρεσιών και επί της ουσίας και µεταξύ
Υπουργείων. Ε, αυτό δεν είναι Κυβέρνηση. Είναι µπάχαλο. Αν δεν
µπορείτε να λύσετε αυτά, το να έχουν βιβλία τα σχολειά µας που
ξεκινούν στις 12 του µήνα, θα λύσετε το πρόβληµα του χρέους
και του µνηµονίου; 

Όχι, δεν γίνεται, κυρία Υπουργέ. Και εγώ δεν θέλω να επιρ-
ρίψω µόνο σε εσάς τις ευθύνες. Μπορεί να έχετε δίκιο ότι πιέ-
σατε. Το αποτέλεσµα, όµως, µετράει. Και το αποτέλεσµα είναι
ότι γυρνάµε πολλές δεκαετίες πίσω, που εγώ βεβαίως δεν τις
έζησα, ίσως ούτε και εσείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ)

Έχω εδώ να σας καταθέσω µία ενδιαφέρουσα φωτοτυπία της
εφηµερίδας «ΕΜΠΡΟΣ» της Κυριακής 17 Φεβρουαρίου 1946,
που λέει: «Βιβλιοπωλεία και τα παλαιοπωλεία µεταχειρισµένων
βιβλίων έχουν κατακλυσθεί αυτές της ηµέρες από µεγάλη και πο-
λύβουη πελατεία. Γονείς και µαθητές πάνε και έρχονται µε µία
σηµείωση στο χέρι, ρωτούν µε αγωνιώδη ανυποµονησία, εάν
υπάρχουν βιβλία. Και πληροφορούνται µε απογοήτευση ότι η
Ιστορία ή τα Νεοελληνικά Αναγνώσµατα δεν εξετυπώθησαν …».

(Στο σηµείο αυτό o Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξιος Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα φωτοτυπία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του

Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Βεβαίως, τότε δεν υπήρχε το internet. Αλλά, είναι δυνατόν, το
διαδίκτυο να αντικαταστήσει το βιβλίο ή την προσωπική επαφή
του µαθητή µε τον καθηγητή, που µου είπατε τώρα ότι έχει προ-
χωρήσει -και καλώς έχει προχωρήσει, βεβαίως, µέσα από το δια-
δίκτυο- η δυνατότητα του ατοµικού φροντιστηρίου. Αλλά µπορεί
το διαδίκτυο να αντικαταστήσει την ανθρώπινη επαφή; Δεν µπο-
ρεί. 

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Η ουσία, κυρία Διαµαντοπούλου,
είναι ότι η Κυβέρνησή σας και εσείς προσωπικά, έχετε µια τερά-
στια ευθύνη. Ποια είναι η ευθύνη; Ακόµα και αν, όπως λέτε, ήσα-
σταν υποχρεωµένοι πολλές φορές –δεν το αµφισβητώ βεβαίως-
να προχωρήσετε σε αυτές τις επιταγές της τρόικας και του µνη-
µονίου, ένα πράγµα θα έπρεπε να έχετε κάνει. Την παιδεία και
την υγεία να τις αφήσετε έξω από αυτές τις απάνθρωπες λογικές
της σκληρής λιτότητας, διότι η παιδεία είναι το αύριο της χώρας
και η υγεία είναι η δυνατότητα που πρέπει να δώσουµε στους αν-
θρώπους, που δεν έχουν την οικονοµική δύναµη να ζήσουν. Δεν
µπορείτε να στερείτε τη ζωή και το µέλλον γι’ αυτόν τον τόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά επιπλέον. 
Πώς αντιµετωπίσατε τις µνηµονιακές επιταγές; Τις αντιµετω-

πίσατε µε νεοφιλελεύθερες συνταγές. Είπατε δηλαδή ότι, εφό-
σον δεν έχουµε τη δυνατότητα να επιµείνουµε σε µια άλλη
πολιτική –να έχουµε δηλαδή, διορισµούς εκπαιδευτικών, γιατί
υπάρχει ανάγκη- θα κάνουµε συγχωνεύσεις σχολείων. Και πράγ-
µατι εκεί ήσασταν απόλυτα συνεπείς, σε αντίθεση τώρα µε τα βι-
βλία που δεν πάνε στα σχολεία. Εκεί, καταφέρατε µέσα σε δυο
µήνες και εφαρµόσατε ένα νόµο που κατήργησε ή συγχώνευσε
δυο χιλιάδες σχολεία και µείωσε το προσωπικό κατά 20%.

Βεβαίως, προχωρήσατε και στην προώθηση µεσαιωνικού χα-
ρακτήρα σχέσεων εργασίας στο χώρο της παιδείας, όπως αυτή
των ωροµισθίων, τις οποίες επεκτείνατε µε τη σύναψη επισφα-
λών συµβάσεων που µετατρέπουν το εκπαιδευτικό έργο σε ερ-
γολαβία και φθάνουµε στο σηµείο να έχουµε όχι λειτουργούς
εκπαιδευτικούς, αλλά εκπαιδευτικούς που θα εκδίδουν και από-
δειξη παροχής υπηρεσιών. 

Την όποια πληρότητα των εκπαιδευτικών σχολικών µονάδων
που µας παρουσιάζετε, την πετύχατε µε καταργήσεις σχολείων,
µε συγχωνεύσεις σχολείων και µε πληθωρικά τµήµατα των τριά-
ντα µαθητών ανά τάξη. 

Όµως, αυτό, κυρία Διαµαντοπούλου, δεν είναι το σχολείο του
αύριο, στο οποίο εσείς προσωπικά πολλές φορές αναφέρεστε.
Αυτό είναι το σχολείο του µνηµονίου. Είναι το σχολείο µιας Ελ-
λάδας που δεν αξίζει να δίνουµε στα παιδιά που έρχονται, που
δεν αξίζει να δίνουµε στο µέλλον. 

Μειώσατε τον αριθµό των µαθητών στα µουσικά σχολεία. Συρ-
ρικνώσατε τα αθλητικά σχολεία. Βάζετε λουκέτο στα κέντρα πε-
ριβαλλοντικής εκπαίδευσης. Το ίδιο κάνατε και στα οκτακόσια
τµήµατα ελληνικής γλώσσας που λειτουργούν εδώ και δεκαετίες
στο εξωτερικό. 

Κυρία Διαµαντοπούλου, κυρία Υπουργέ, πρέπει να µπει ένα
φρένο σε αυτή την κατάσταση και νοµίζω ότι είναι πια εµφανές
σε όλους ότι δεν µπορεί η Κυβέρνησή σας να βάλει φρένο. Εµείς
βεβαίως, πιστεύουµε ότι ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε τα «συνοι-
κέσια» που εδώ διοργανώνετε, µπορούν να βάλουν φρένο σε
αυτήν την κατάσταση. Θέλετε να συνδιαχειριστείτε την πτώ-
χευση και τη χρεοκοπία –την κοινωνική και την οικονοµική- αλλά
αυτό δεν θα σας το επιτρέψει ο ελληνικός λαός. 

Σας το λέω αυτό, διότι καταφέρατε και κάτι εξίσου σηµαντικό
–αυτό θα µείνει όντως στην ιστορία- να βγάλετε στο προσκήνιο
τους νέους ανθρώπους, τους νέους που δεν τους αξίζει αυτό το
µέλλον και θα διεκδικήσουν –το πιστεύω- ένα καλύτερο µέλλον. 

Διότι αυτή η χώρα ανήκει στη νέα γενιά, σε αυτούς που τους
µεταχειρίζεστε ως ταραξίες, που κάνουν «κοινόβια» στα πανεπι-
στήµια, αλλά είναι τα παιδιά µας, τα παιδιά αυτής της κοινωνίας
που δεν τους αξίζει µια Ελλάδα που θα ανήκει στον κ. Τόµσεν –
και εγώ δεν ξέρω σε ποιον άλλον- και που θα πρέπει να φύγουν
στο εξωτερικό για να σπουδάσουν. Θέλουν να ζήσουν εδώ και
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θέλουν µια παιδεία µε ποιότητα, την οποία εσείς δεν µπορείτε να
τους παρέχετε. 

Κλείνω µε το εξής: Για να σας λύσω την οποιαδήποτε απορία,
σε σχέση και µε τις επιθέσεις που κάνετε το τελευταίο διάστηµα
στο ΣΥΡΙΖΑ για τις εξελίξεις στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, για
εµάς πρώτιστο καθήκον είναι η εφαρµογή της νοµιµότητας.
Όµως, µέγιστος νόµος όλων των νόµων είναι το Σύνταγµα, το
οποίο καταστρατηγείτε ως Κυβέρνηση, δυο χρόνια τώρα, και γι’
αυτό θα αγωνιστούµε µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας!

Θα αγωνιστούµε µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας όχι µόνο
για να πέσει ο νόµος που ψηφίσατε µε τον κ. Σπηλιωτόπουλο και
τον κ. Καρατζαφέρη χέρι-χέρι, αλλά για να πέσετε και εσείς, όχι
προσωπικά, αλλά ως Κυβέρνηση. Διότι η µόνη υπηρεσία που
µπορείτε να δώσετε πια σε αυτήν την κοινωνία και σε αυτόν τον
τόπο, είναι να φύγετε το γρηγορότερο, να οδηγηθεί ο τόπος σε
εκλογές µε οµαλές διαδικασίες, για να µιλήσει ο λαός, ένας λαός
που του έχετε προσφέρει πολύ πόνο, πολλή οδύνη, πολλή συµ-
φορά και αυτό δεν αξίζει σε αυτόν το λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Τσίπρα, οφείλω εκ καθήκοντος να δώσω µία απάντηση στον ισχυ-
ρισµό σας ότι εξαναγκάστηκε η κ. Μπαλφούσια στην παραίτησή
της. Δεν εξαναγκάστηκε. Υπέβαλε την παραίτησή της αυτοβού-
λως, µετά το θόρυβο που δηµιουργήθηκε και στον Τύπο και επέ-
µεινε στην παραίτησή της. Γνωρίζετε ότι είχε και µία ώρα
συνάντηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Φίλιππο Πετσάλ-
νικο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κάθε άνθρω-
πος που σέβεται τον εαυτό του θα έκανε το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μάλιστα. Δεν έχω να
σχολιάσω επ’ αυτού. Δεν εξαναγκάστηκε, πάντως.

Η Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
η κ. Άννα Διαµαντοπούλου, έχει το λόγο.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Τσίπρα,
επειδή διαβάσατε µία φωτοτυπία από το παρελθόν, εγώ θα σας
διαβάσω επίσης, µία από την εφηµερίδα «ΑΥΓΗ» -και θα το κα-
ταθέσω- που είναι και ένα τελευταίο αντίο όσον µε αφορά, για
έναν από τους µεγαλύτερους πολιτικούς που πέρασαν από την
Ελλάδα, τον Λεωνίδα Κύρκο.

Τελειώνει, λοιπόν, το σηµείωµα αυτό: «Και έχω µόνο ένα να
σας πω: σύγκρουση ιδεών, όχι βία και µισαλλοδοξία. Δεν οδη-
γούν πουθενά».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Και σήµερα, στο τέλος της παρέµβασής σας, αλλά και χθες,
στη συνέντευξή σας, αφού επιτεθήκατε µε υβριστικό τρόπο
στους Υπουργούς της Κυβέρνησης, τις προθέσεις τους και τις
δράσεις τους, καταλήξατε στο ότι εσείς βεβαίως, συµφωνείτε µε
τις κινητοποιήσεις, γιατί στόχος σας είναι να ανατραπεί η Κυβέρ-
νηση.

Στη δηµοκρατία οι κυβερνήσεις δεν ανατρέπονται. Γίνονται
εκλογές και αλλάζουν τα πράγµατα.

Και επειδή η χρονιά είναι πάρα πολύ δύσκολη, θέλω να σας
θυµίσω, κύριε Τσίπρα, ότι η µεγάλη προσπάθεια σε αυτήν την
πολύ δύσκολη χρονική στιγµή, γίνεται χάριν του εκπαιδευτικού
σε όλα τα επίπεδα. Θέλω να σας θυµίσω ότι και πέρυσι δυνάµεις
της παράταξής σας, δυνάµεις του κόµµατός σας, έκαναν ό,τι
µπορούσαν για να δηµιουργήσουν αναταραχή και να κλείσουν
και τα σχολεία ακόµα, όχι µόνο τα πανεπιστήµια.

Θέλω να σας θυµίσω ότι ξεκίνησε για πρώτη φορά ο θεσµός
της αξιολόγησης. Διότι βεβαίως, είναι σηµαντικό το θέµα των βι-
βλίων, το θέµα των καθηγητών, το θέµα των υποδοµών -είναι
πολύ σηµαντικά- αλλά σηµαντικά είναι και τα νέα προγράµµατα
σπουδών, που σταµατάει ο συνεχής παπαγαλισµός και έχουµε
για πρώτη φορά νέα προγράµµατα που γίνονται πιλοτικά. Είναι
σηµαντικά τα εννιακόσια εξήντα σχολεία που αφορούν το 50%
των µαθητών, µε νέα προγράµµατα. Είναι σηµαντικό ότι ξεκινάει
φέτος το νέο λύκειο µε νέα δεδοµένα, ότι ξεκινάµε το τεχνολο-
γικό λύκειο, ότι ξεκινάει η αξιολόγηση µετά από τριάντα πέντε
χρόνια. Και εδώ θέλω να σας θυµίσω, µε ποιον τρόπο την αντι-

µετωπίσατε, ότι έγιναν βίαια επεισόδια σε τάξεις και σε σχολεία,
για να µην µπουν τα σχολεία στο θεσµό της αξιολόγησης, σχο-
λεία τα οποία οδηγήθηκαν σε καταλήψεις µε απαράδεκτα συν-
θήµατα, που δεν είχαν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα,
όπως συµβαίνει και σήµερα.

Διότι σήµερα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα
να εξηγήσετε κάποια στιγµή στους φοιτητές στους οποίους
απευθύνεστε, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο δεν υποστηρίζει απολύ-
τως τη δηµόσια παιδεία. Γιατί όλα αυτά τα ψέµατα, ότι δεν θα δί-
νονται συγγράµµατα, ότι θα υπάρχουν δίδακτρα, ότι θα µπουν
εταιρείες στα πανεπιστήµια; Άθλια ψέµατα, που το µόνο που κά-
νουν, είναι να θέλουν αυτούς τους νέους ανθρώπους να τους πα-
ραπλανήσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια πολύ δύσκολη εποχή για
τη χώρα, είναι σαφές ότι ξεκινούµε τα κόµµατα -και αυτό είναι
δηµοκρατία- από διαφορετικές αφετηρίες, έχουµε διαφορετικές
διαδροµές και διαφορετικούς στόχους. Στην πορεία υπάρχει
ανάγκη να συνεργαστούµε προς όφελος της κοινωνίας.

Γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, σας κάνω έκκληση για ανοιχτά πανεπι-
στήµια, ανοιχτά σχολεία σε όλα τα επίπεδα, να συγκρουστούµε
µέσα στη Βουλή, να συγκρουστούµε µε επιχειρήµατα, να συ-
γκρουστούµε ιδεολογικά, αλλά να µη θυσιάσετε το µέλλον των
φοιτητών, έστω και το ένα εξάµηνο, έστω και τη µία ώρα διδα-
σκαλίας µέσα στην τάξη, για κοµµατικά συµφέροντα και για πα-
ραταξιακά συµφέροντα συνδικαλιστικών οργανώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την
Υπουργό, την κ. Άννα Διαµαντοπούλου.

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 1194/30-8-2011 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Τσίπρα, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την απόδοση ευθυνών για την επίθεση εναντίον του δηµοσιογρά-
φου Μανώλη Κυπραίου.

Πληροφορώ το Σώµα ότι αυτή η επίκαιρη ερώτηση θα συζη-
τηθεί µαζί µε την τέταρτη υπ’ αριθµόν 1193/30.8.2011 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Ιωάννη
Δηµαρά προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
την απόδοση ευθυνών για την επίθεση εναντίον του δηµοσιογρά-
φου Μανώλη Κυπραίου. 

Δεδοµένου ότι αναφέρονται στο ίδιο θέµα, θα συζητηθούν
ταυτόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των ερωτώ-
ντων οµιλητών ως προς το χρόνο της οµιλίας τους, σύµφωνα µε
το άρθρο 131 παράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής.

Παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, να
λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την ερώ-
τησή του. Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Δηµαράς και θα απαντήσει
στο τέλος και στους δύο ο κύριος Υπουργός. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε
Υπουργέ, επανερχόµαστε σήµερα σε ένα θέµα µείζονος ηθικής,
πολιτικής, αξιακής, αλλά και ανθρωπιστικής σηµασίας, κατά τη
γνώµη µας, σε ένα περιστατικό, το οποίο µπορεί κάποιοι να το
χαρακτηρίσουν µεµονωµένο, όµως µόνο µεµονωµένο δεν ήταν,
διότι έχουµε µία ατελείωτη σειρά µεµονωµένων περιστατικών.

Στις 15 Ιουνίου, κατά τη διάρκεια αυτής της µεγαλειώδους σε
όγκο, σε έκταση, σε συµµετοχή δηµοκρατικών πολιτών διαδήλω-
σης κατά της Κυβερνήσεως και του µνηµονίου στην πλατεία Συ-
ντάγµατος και κατά την επιδροµή των δυνάµεων των ΜΑΤ στους
ειρηνικούς διαδηλωτές, χωρίς καµµία αφορµή και παρά την επί-
δειξη της αστυνοµικής του ταυτότητας και τη δήλωση της επαγ-
γελµατικής του ιδιότητας, ο δηµοσιογράφος Μανώλης Κυπραίος
σε µία στοά, σε ένα κλειστό, περίκλειστο χώρο, δέχθηκε χειρο-
βοµβίδα κρότου λάµψης σε απόσταση ενός µέτρου, ως πράξη
αντεκδίκησης, φυσικά, των δυνάµεων της Αστυνοµίας, για το γε-
γονός ότι ο ίδιος εκτελούσε το δηµοσιογραφικό του λειτούρ-
γηµα. Το αποτέλεσµα ήταν οδυνηρό για τον ίδιο. Το αποτέλεσµα
ήταν η πλήρης απώλεια της ακοής του και από τα δύο του αυτιά.

Βεβαίως, δεν γνωρίζω –και γι’ αυτό σας ρωτούµε- πώς έχει
προχωρήσει η διαδικασία από την πλευρά της Κυβέρνησης και
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της Αστυνοµίας, για τον εντοπισµό των δραστών αυτού του
εγκληµατικού γεγονότος. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να δώσετε συγκεκριµένες απαντή-
σεις:

Πρώτον, ποιες εντολές είχατε δώσει ως πολιτική ηγεσία και
ακολούθως, ποιες εντολές έδωσε η φυσική ηγεσία στις αστυνο-
µικές δυνάµεις, για να ενεργήσουν εκείνες τις ηµέρες;

Δεύτερον, πώς σκοπεύετε να πράξετε το καθήκον σας, να απο-
δώσετε δικαιοσύνη, δηλαδή να βρείτε τους ενόχους αυτών των
εγκληµατικών πράξεων; Είναι και άλλες, τις οποίες θα αναφέρω
µετά. Αναφέροµαι, όµως, στη συγκεκριµένη, που ο ατυχής Μα-
νώλης Κυπραίος υπέστη αυτήν την ανεπανόρθωτη απώλεια
ακοής.

Τρίτον, πώς σκοπεύετε να εξαφανίσετε ει δυνατόν –όχι να πε-
ριορίσετε- στο µέλλον αυτά τα φαινόµενα βίας και αυθαιρεσίας
από την πλευρά των αστυνοµικών δυνάµεων; Ως πότε κανείς µα
κανείς από τους αστυνοµικούς δεν θα φέρει τα διακριτικά και τον
αριθµό του µητρώου του, όπως οφείλει να φέρει, µετά από νόµο
που –αν δεν κάνω λάθος- δική σας κυβέρνηση έφερε;

Τέλος, θα ήθελα να δώσετε και µία απάντηση, πότε επιτέλους
θα απαγορευθεί η χρήση απαγορευµένου και σε πολεµικές
ακόµα συγκρούσεις, δακρυγόνου και χηµικών, απαγορευµένων
από διεθνείς συµβάσεις και πότε θα σταµατήσει η χρήση χειρο-
βοµβίδων κρότου λάµψης. Αν θέλετε την εκτίµησή µου, από τύχη
δεν θρηνούµε θύµατα από τη χρήση τέτοιων όπλων, τα οποία δεν
µπορεί να ρίχνονται στο πλήθος. 

Θεωρώντας, κύριε Υπουργέ, δεδοµένη την πίστη σας στους
δηµοκρατικούς θεσµούς, ελπίζω σήµερα να δώσετε ουσιαστικές
απαντήσεις σε αυτούς που πρέπει, σε όλους µας, διότι µένουν
αναπάντητα ερωτηµατικά για όσα έγιναν και για όσα πιθανόν να
συµβούν. Το γεγονός ότι δυόµισι µήνες µετά, δεν έχει προχωρή-
σει –εξ όσων γνωρίζουµε, ελπίζω να µε διαψεύσετε- τίποτα για
τον εντοπισµό των ενόχων. Αυτό µας δίνει την εντύπωση ότι δη-
µιουργείτε ένα καθεστώς ατιµωρησίας, το οποίο εγκυµονεί βα-
θύτατους κινδύνους για την ίδια τη δηµοκρατία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Τσίπρα. 

Παρακαλείται ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Ιωάννης Δηµαράς,
να λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την ερώ-
τησή του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε µία µικρή εξοµολόγηση. Ούτε στα πιο εφιαλ-

τικά όνειρά µου, ως νέος, δεν φαντάστηκα ότι θα ήταν δυνατόν
να συµβεί κατά τη διάρκεια της ζωής µου και της διαδροµής
αυτής –που έτσι και αλλιώς έχω υπογράψει και εγώ, όπως και
εσείς, καθένας εξ ηµών δηλαδή- ότι θα βρισκόµουν στο Κοινο-
βούλιο για να ρωτήσω και να εγκαλέσω πολιτικά τον Υπουργό –
Δηµόσιας Τάξης τον λέγαµε εµείς τότε- Προστασίας του Πολίτη
σήµερα, παλιό µου φίλο, σύντροφο και συναγωνιστή -τότε που
ως µέλος της ΕΦΕΕ, έδινε µάχη για δηµοκρατικά δικαιώµατα,
κύριε Πρόεδρε, είναι ο τελευταίος πρόεδρος, που υπήρξε στην
ΕΦΕΕ- γι’ αυτό που έχει συµβεί µε τον κ. Κυπραίο και µε κάποι-
ους άλλους ανθρώπους, οι οποίοι βρέθηκαν σε εκείνες τις εκδη-
λώσεις τις σηµαντικές, τις συνταρακτικές. Εκείνες, λοιπόν, οι
στιγµές δεν θα πρέπει να ξεχαστούν ποτέ, κύριε Παπουτσή.

Είναι αδύνατον να φανταστώ ότι υπάρχουν άνθρωποι από το
Υπουργείο σας, παρά τις ενστάσεις που διαπιστώσατε και δια-
τυπώσατε δηµοσίως µετά τα γεγονότα, να λένε ότι ό,τι συνέβη
στον κ. Κυπραίο δεν ήταν τίποτα άλλο παρά µία µολότοφ που
έσκασε µπροστά του. 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο συνέβη στον κ. Μανώλη Κυ-
πραίο, έναν έντιµο, αξιοπρεπή δηµοσιογράφο είναι κάτι συντα-
ρακτικό. Σήµερα δεν µπορεί να µιλήσει, δεν µπορεί να
περπατήσει και δεν έχω δει µέχρι σήµερα έναν από τους ανθρώ-
πους που έδιναν αγώνες για τη δηµοκρατία να αναλάβει την πο-
λιτική ευθύνη, την ηθική ευθύνη. Πολιτεία χωρίς ήθος δεν
υπάρχει, εκτός και αν θέλουµε να εκτρέψουµε την κοινοβουλευ-
τική δηµοκρατία σε δικτατορία. Να το πουν αυτό και ευθέως, να
αναλάβουν τις ευθύνες τους απέναντι όχι µόνο στον κ. Κυπραίο
αλλά και σε οποιονδήποτε άλλον πολίτη βρέθηκε την ηµέρα

εκείνη στο Σύνταγµα και δέχθηκε τις επιθέσεις των οργάνων της
Αστυνοµίας, της Προστασίας του Πολίτη, είτε παραβαίνοντας τις
εντολές του Υπουργού είτε παραβαίνοντας και τις ηθικές επιτα-
γές που έτσι και αλλιώς θα πρέπει ένας ένστολος να έχει. Ακόµη
και αν ένας εξετράπη εκείνη την ηµέρα των εντολών, την πολιτική
ευθύνη την έχει ακέραια ο Υπουργός. Αυτός καλείται να απαντή-
σει και να µιλήσει στον ελληνικό λαό. 

Ξέρετε τι µου θυµίζει –για να µην κουράσω καθόλου- η ιστορία
µε τη µολότοφ που δέχθηκε στο πρόσωπό του ο κ. Κυπραίος,
κύριε Παπουτσή; Την περίφηµη ιστορία του Μπαλαούρα λίγο
πριν από το πολυτεχνείο, τότε που ενώ εσύρθη στα δικαστήρια
µε το πρόσωπό του γεµάτο από µώλωπες και χτυπήµατα, η Αστυ-
νοµία έλεγε, µε µάρτυρες που κατέθεσαν στο δικαστήριο, κύριε
Πρόεδρε, ότι έπεσε κάτω, σκόνταψε, χτύπησε και γι’ αυτό έγινε
έτσι το πρόσωπό του. 

Αυτή η ιστορία έγινε πρωτοσέλιδο την εποχή εκείνη στον «Τα-
χυδρόµο» που κυκλοφορούσε και γέλασε η υφήλιος µε τα επι-
χειρήµατα της Αστυνοµίας, που δείχνουν την τεράστια ηθική
ευθύνη που έχει ο Υπουργός και οι ένστολοι, οι οποίοι δρουν υπό
τις διαταγές και εντολές του να απολογηθούν γι’ αυτό το
έγκληµα που έγινε στην πλατεία Συντάγµατος. 

Θα σας θυµίσω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, ότι την υπόθεση
Κουµή-Κανελλοπούλου δηµοσιογράφοι την έφεραν στο φως.
Εµείς ήµασταν εκεί και φωτογραφίζαµε, τότε που δολοφονήθη-
καν τα δύο παιδιά µετά την πορεία του πολυτεχνείου στο Σύ-
νταγµα. 

Θα σας θυµίσω και κάτι άλλο, το Πρώτο Νεκροταφείο µε τον
αείµνηστο Γιάννη Φάτση, το Γιώργη Κρεµµυδά -συγχωρεµένο
σήµερα- και το Γιώργο Μαύρο, το Χρήστο Οικονόµου κι εµένα -
γιατί όχι- τότε που µας λιάνισαν. Ο Ανδρέας Παπανδρέου και όλη
η πολιτική ηγεσία είχε έρθει να συµπαρασταθεί στο έργο των δη-
µοσιογράφων. 

Περιµένω, κύριε Παπουτσή, από εσάς, ειδικά από εσάς, να
αναλάβετε πλήρως τις ηθικές και πολιτικές ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε το συνά-
δελφο κ. Γιάννη Δηµαρά.

Παρακαλείται ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος
Παπουτσής να λάβει το λόγο, προκειµένου να απαντήσει στους
ερωτώντες συναδέλφους. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός του σοβαρού
τραυµατισµού ενός πολίτη πρώτα απ’ όλα, ενός ανθρώπου
πρώτα απ’ όλα, αλλά και δηµοσιογράφου, που παρευρισκόταν
και κάλυπτε µία συγκέντρωση στην Αθήνα, είναι αυτό καθαυτό
τραγικό γεγονός, ιδίως µάλιστα για έναν τόσο σοβαρό τραυ-
µατισµό που ενδέχεται -πάντα επιµένω να χρησιµοποιώ τον όρο
«ενδέχεται», γιατί θέλω να ελπίζω στο ενδεχόµενο ότι θα
ξεπεράσει το πρόβληµά του, πάντοτε όµως υπάρχει και το
απευκταίο ενδεχόµενο- να του αφήσει µόνιµη βλάβη. 

Θέλω, λοιπόν, πρώτα απ’ όλα στον άνθρωπο να εκφράσω τη
συµπαράστασή µου, στον κ. Κυπραίο και στην οικογένειά του και
να εκφράσω τις ευχές µου για ταχεία και πλήρη ανάρρωση. 

Πέρα όµως από το γεγονός αυτό καθαυτό, ανακύπτουν και
ερωτηµατικά ως προς τις συνθήκες υπό τις οποίες προκλήθηκε
αυτός ο τραυµατισµός, ως προς τους υπαίτιους. Και, βεβαίως,
να µην έχετε καµµία απολύτως αµφιβολία ότι όχι µόνο θα
υπάρξει πλήρης διερεύνηση αλλά εφόσον προσδιοριστούν οι
υπεύθυνοι, η τιµωρία θα είναι και πάρα πολύ αυστηρή. 

Σας διαβεβαιώ δε, ότι ο πρώτος απ’ όλους είµαι εγώ προσω-
πικά που ενδιαφέροµαι να διερευνηθεί και να διαλευκανθεί αυτή
η συγκεκριµένη υπόθεση, διότι αν επέλθει το απευκταίο αποτέ-
λεσµα, δηλαδή αν η βλάβη στην ακοή του κ. Κυπραίου κριθεί ότι
είναι µόνιµη, τότε µιλάµε για µία βαριά σωµατική βλάβη, η οποία
τιµωρείται ως κακούργηµα από τον ποινικό νόµο ενώ πειθαρχικά,
εφόσον προκύψουν ευθύνες του συγκεκριµένου αστυνοµικού
οργάνου, επισύρει απόταξη από το Σώµα της Αστυνοµίας. 

Πριν όµως φθάσουµε εκεί, απαιτείται η διαπίστωση πέραν
πάσης αµφιβολίας του τι ακριβώς συνέβη στο συγκεκριµένο
περιστατικό και αυτό είναι αρµοδιότητα της πολιτείας, όλων µας.
Όχι της Κυβέρνησης, όχι του Υπουργού, αλλά όλων µας και τη
Βουλής των Ελλήνων, που έχει την ευθύνη για την εφαρµογή των
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νόµων και τη συνεχή παρακολούθηση για την εφαρµογή της
έννοµης τάξης. Η διαδικασία αυτή έχει δύο δρόµους, η πολιτεία
έχει δύο δρόµους: Ο ένας είναι η δικαιοσύνη, ο άλλος είναι η
εσωτερική έρευνα στην Αστυνοµία. 

Προσωπικά, δεν γνωρίζω αν ο κ. Κυπραίος έχει υποβάλει
κάποια µήνυση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Έχει υποβάλει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι προσωπικά -και να επιµείνω σ’
αυτό- δεν γνωρίζω αν ο κ. Κυπραίος έχει υποβάλει µήνυση ή
καταγγελία, όπου ενδεχοµένως να καταθέτει συγκεκριµένα
στοιχεία και λεπτοµέρειες για το συµβάν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Καλώς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Η αρµόδια αστυνοµική διεύθυνση ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο έχει
αποστείλει σχετικό ερώτηµα προς την Εισαγγελία Αθηνών, η
οποία όµως ακόµα δεν έχει απαντήσει. Γνωρίζω, όµως, ότι η
Αστυνοµία διεξάγει εσωτερική έρευνα, προκειµένου να διαπι-
στωθεί αν τα δικά της όργανα φέρουν ευθύνη. 

Και µάλιστα, επειδή ο παθών, ο κ. Κυπραίος, έχει καταθέσει
αγωγή στο τριµελές Διοικητικό Πρωτοδικείο Αθηνών, διεκδικώ-
ντας χρηµατική αποζηµίωση, και επειδή σε αυτήν την αγωγή πε-
ριγράφεται –όχι στη µήνυση, κύριε Δηµαρά, αλλά στην αγωγή-
η διάπραξη αδικηµάτων που επισύρουν την ποινή της απόταξης
µετά από κάποιο χρονικό διάστηµα –µια ή δυο εβδοµάδες, αν θυ-
µάµαι καλά- η αρχικώς διαταχθείσα προκαταρτική εξέταση στην
Αστυνοµία µετετράπη σε ένορκη διοικητική εξέταση. Η δε διε-
νέργεια αυτής ανατέθηκε σε ανώτερο αξιωµατικό και µέσα απ’
αυτήν θα συγκεκριµενοποιηθούν και θα εξατοµικευθούν οι
όποιες ευθύνες. Φυσικά, εξυπακούεται ότι θα ενεργοποιηθούν οι
συνέπειες του νόµου. Επαναλαµβάνω –το ανέφερα και προηγου-
µένως- ότι οι συνέπειες του νόµου σηµαίνουν απόταξη. 

Είµαι απόλυτα βέβαιος, γνωρίζοντας τη δηµοκρατική ευαισθη-
σία τόσο του Προέδρου κ. Τσίπρα όσο και εσάς, κύριε Δηµαρά,
ότι σε καµµία περίπτωση δεν θα συναινούσατε στην απόταξη
ενός ανθρώπου, χωρίς να είναι πλήρως αποδεδειγµένο. 

Μέχρι να ολοκληρωθούν, λοιπόν, οι έρευνες αυτές που θα φέ-
ρουν στο φως αποδείξεις ή έστω κάποιες ισχυρές ενδείξεις για
το ποιοι είναι οι συγκεκριµένοι υπαίτιοι του συµβάντος, είµαστε
υποχρεωµένοι, µε βάση το δηµοκρατικό µας καθήκον και την αν-
θρωπιά µας, πρώτα απ’ όλα, να είµαστε φειδωλοί και να µην προ-
τρέχουµε. Η εξαγωγή ασφαλών συµπερασµάτων για τέτοιου
είδους συµβάντα σε καµµία περίπτωση δεν προηγείται αλλά έπε-
ται της έρευνας. 

Τα λέω αυτά, γιατί έχω την αίσθηση ότι ορισµένες φορές, µέσα
στην ανάγκη µας να καταδικάσουµε τη βία, καµµιά φορά προ-
τρέχουµε και καταλήγουµε σε συµπεράσµατα πριν ολοκληρωθεί
η έρευνα. Πιστεύω, όµως, ότι σε καµµία περίπτωση στην πα-
ρούσα φάση δεν µπορεί να εκφέρει κανείς κρίση επί των επίµα-
χων γεγονότων, ιδιαίτερα βασιζόµενος µόνο στην καταγγελία και
στα περιστατικά τα οποία αναφέρονται στην αγωγή. 

Όπως γνωρίζετε, είναι διαφορετικός ο τρόπος διερεύνησης
και απόδειξης της αλήθειας στις περιπτώσεις αγωγής και στις
περιπτώσεις µήνυσης. Και φυσικά, είµαι απόλυτα βέβαιος –αλί-
µονο αν ήταν διαφορετικά- και σε καµµία περίπτωση δεν µπορώ
να δεχθώ κάτι τέτοιο ούτε για τον κ. Τσίπρα ούτε για τον κ. Δη-
µαρά, ότι δηλαδή θα αποδέχονταν σε επίπεδο αρχής την όποια
καταγγελία ως θέσφατο. Ποτέ η δηµοκρατία -και η Αριστερά- δεν
δέχθηκε την καταγγελία ως θέσφατο! Αντίθετα, αναζητούσε την
αλήθεια µέσα από συνεχείς προσπάθειες και από αγώνες, αλλά
πάντοτε µέσα από έρευνα και από διαφάνεια. 

Όµως, αυτό που ισχύει για εµάς τους πολιτικούς ισχύει και για
τη δικαιοσύνη. Θα έλεγα µάλιστα ότι ισχύει πρώτα απ’ όλα και
πάνω απ’ όλα για τους θεσµούς απονοµής της δικαιοσύνης, που
οφείλουν να υπακούουν σε αρχές, όπως το τεκµήριο της αθωό-
τητας ή το δικαίωµα όλων των πλευρών να ακουστούν, πριν δι-
καστούν, όπως αυτό θεσπίζεται από το άρθρο 20 του Συντά-
γµατος. 

Και εγώ προσωπικά επιθυµώ διακαώς να µάθω τι συνέβη ακρι-
βώς στο περιστατικό και έχω πολλούς λόγους. Γι’ αυτό χαίροµαι
που ο κ. Δηµαράς το υπενθύµισε. Νοµίζω ότι και ο κ. Τσίπρας όχι

µόνο σήµερα, αλλά και άλλη φορά το είχε αναφέρει. Όταν εγώ
είπα ότι χρειαζόµαστε µια συνεχή πορεία εκδηµοκρατισµού στο
εσωτερικό της Αστυνοµίας και απόλυτο σεβασµό στους κανόνες
εµπλοκής, όπως προβλέπονται από τους νόµους του κράτους
και το Σύνταγµα του κράτους, τότε λοιδορήθηκα από ένα µεγάλο
µέρος των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, πρωτοστατούντων δε
και ορισµένων συναδέλφων του κ. Κυπραίου, δηλαδή δηµοσιο-
γράφων που σήµερα κατά τα άλλα υπερασπίζονται το αντίθετο
ή σπεύδουν να αποδεχθούν τη µία ή την άλλη πλευρά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Γι’ αυτό δεν είναι υπεύθυνος ο Κυ-
πραίος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Προς θεού, δεν είπα σε καµµία περίπτωση κάτι τέτοιο. Όχι.
Όµως, επειδή γνωρίζω ακριβώς τον τρόπο της σκέψης σας,
κύριε Δηµαρά, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι αντιλαµβάνεστε τι
εννοώ. Ακούσαµε πολλούς αυτήν την περίοδο. Όµως, αυτοί που
ακούσαµε αυτήν την περίοδο ήταν οι ίδιοι που κατάγγελλαν
εµένα, όταν τόλµησα να πω ότι χρειαζόµαστε µια συνεχή προ-
σπάθεια, για να επιµείνουµε και να ενισχύσουµε τον εκδηµοκρα-
τισµό στα Σώµατα Ασφαλείας. Οι πάντες πρέπει να επιµείνουµε
στην πειθαρχία στα Σώµατα Ασφαλείας στη βασική αποστολή
τους, που είναι η τήρηση του Συντάγµατος, η εφαρµογή των
νόµων και η προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έλεγα ότι θα πρέπει να είµαστε σχετικά
προσεκτικοί, αλλά απολύτως αποφασισµένοι να τιµωρήσουµε
υπευθύνους, όπου εντοπιστούν, και να αποκαταστήσουµε και να
φωτίσουµε την αλήθεια, δικαιώνοντας εκείνους –στην προκει-
µένη περίπτωση τον κ. Κυπραίο- αλλά και οποιονδήποτε άλλο θί-
γεται από την αυθαιρεσία των Σωµάτων Ασφαλείας ή οποιου-
δήποτε οργάνου της τάξης. 

Όσον αφορά το σκέλος της ερώτησής σας σχετικά µε τις εγ-
γυήσεις για τις συνθήκες εργασίας των δηµοσιογράφων, είναι
και αυτό ένα θέµα, για το οποίο θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο,
παρά το γεγονός ότι δεν το αναφέρατε στον πρώτο σας σχολια-
σµό.

Πρώτα απ’ όλα, βεβαίως, δεν αποτελεί αποκλειστική αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Ο σεβασµός,
όµως, εκ µέρους της Κυβέρνησης προς το δηµοσιογραφικό λει-
τούργηµα, είναι δεδοµένος και αδιαµφισβήτητος. 

Είναι, όµως, πάνω απ’ όλα καθήκον των ιδίων των δηµοσιογρά-
φων να υποβάλουν συγκεκριµένες προτάσεις, για να καταλή-
ξουµε στα προσφορότερα µέτρα. Διότι προφανώς -συµφωνώ
µαζί σας- δεν µπορεί να παραµείνει αυτή η κατάσταση ως έχει,
όχι µόνο για τους δηµοσιογράφους, αλλά και για τους φωτορε-
πόρτερ, µε τους οποίους επίσης είχα την ευκαιρία να συζητήσω.

Λέω, λοιπόν, εγώ: Γιατί δεν θα µπορούσαν οι δηµοσιογράφοι
και ιδιαίτερα οι φωτορεπόρτερ, να φορούν ειδικά διακριτικά γι-
λέκα, όπως συµβαίνει στο εξωτερικό, στην κάλυψη τέτοιων πε-
ριστατικών, τέτοιων γεγονότων, έτσι ώστε να είναι αντιληπτό από
όλους ότι αυτοί οι άνθρωποι εκείνη τη στιγµή εργάζονται και ότι
είναι διαπιστευµένοι για να καλύψουν ένα συγκεκριµένο γεγο-
νός;

Το ίδιο ισχύει, φυσικά, και για τους φωτορεπόρτερ και για κάθε
άλλη ειδικότητα που µπορεί την ώρα µιας διαδήλωσης να εκτελεί
τα καθήκοντά της, να εργάζεται.

Αυτά, όµως, είναι ζητήµατα για τα οποία απαιτείται να αναπτυ-
χθεί ένας δηµόσιος διάλογος από όλες τις επαγγελµατικές οµά-
δες, να επιτευχθεί µία κοινή συµφωνία και να εφαρµοστεί
ταχύτατα.

Όσον αφορά, τέλος, το ερώτηµα ποιες είναι οι προθέσεις µας
αναφορικά µε την αναθεώρηση της χρήσης των χειροβοµβίδων
κρότου – λάµψης, προσωπικά δεν θα ήθελα να υπάρχουν ούτε
οι χειροβοµβίδες κρότου – λάµψης ούτε δακρυγόνα ούτε τίποτα.
Το ερώτηµα, όµως, είναι το εξής: Ποια είναι τα µέσα της συντε-
ταγµένης πολιτείας προκειµένου να αντιµετωπίσουν οι δυνάµεις
που είναι επιφορτισµένες για τη διασφάλιση της τάξης και των
δικαιωµάτων των πολιτών τα περιστατικά βίας; Ποια είναι τα
µέτρα;

Γι’ αυτόν το λόγο στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της
Βουλής ανακοίνωσα ότι το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας
εξετάζει µε βάση όλη τη διεθνή εµπειρία, όλες τις εναλλακτικές
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λύσεις, λύσεις µε στόχο τη χρησιµοποίηση αποτελεσµατικών,
αλλά ταυτόχρονα όσο το δυνατόν περισσότερο πιο ήπιων, µέσων
ελέγχου της βίας µε τους λιγότερους κινδύνους για την ακεραι-
ότητα και τη ζωή των πολιτών.

Φυσικά, η χρήση των µέσων αυτών είναι αυτονόητο ότι πρέπει
και να υπακούει στην αρχή της αναλογικότητας.

Εποµένως θεωρώ ότι είναι ευθύνη όχι µόνο του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας, όχι µόνο της Γενικής Γραµµατείας Δηµό-
σιας Τάξης αλλά του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και της
Κυβέρνησης και της Βουλής να διαµορφώσουµε από κοινού ένα
πλαίσιο αποδεκτό µε βάση τους νόµους και το Σύνταγµα της
χώρας µας, έτσι ώστε η πολιτεία και οι δυνάµεις, που είναι επι-
φορτισµένες µε τα καθήκοντα αυτά, να έχουν στη διάθεσή τους
τα µέσα εκείνα, τα οποία είναι αποδεκτά από τη δηµοκρατική συ-
νείδηση των πολιτών και από το κοινωνικό σύνολο. 

Πιστεύω ότι σε αυτήν την προσέγγιση µπορούµε όλοι να
βρούµε λύσεις, µε ανοικτό και καθαρό πνεύµα και µε γνώση τού
τι ακριβώς συµβαίνει στις άλλες χώρες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, κ. Χρήστο Παπουτσή.
Παρακαλείται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας να
λάβει το λόγο για δευτερολογία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Πριν από λίγο, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία της η κ. Δια-
µαντοπούλου, προφανώς µη γνωρίζοντας το θέµα που συζητάµε,
την ωµή και απροκάλυπτη βία των αστυνοµικών δυνάµεων, είχε
το θράσος να µου διαβάσει δήλωση του Λεωνίδα Κύρκου, τον
αποχαιρετισµό του Λεωνίδα Κύρκου, που µιλούσε για βία κι
έλεγε, ιδεολογική σύγκρουση και όχι βία και να το απευθύνει
στην Αριστερά. Ποιος; Εκπρόσωπος αυτής της Κυβέρνησης που
αιµατοκύλησε την Αθήνα στις 15 και στις 29 του Ιούνη, της Κυ-
βέρνησης που έριξε τρεις χιλιάδες χηµικά σε ανυπεράσπιστους
διαδηλωτές, να απευθύνεται στην αριστερά και µάλιστα χρησι-
µοποιώντας τα λόγια του αείµνηστου Λεωνίδα για τη βία.

Δεν ντρέπεστε πια; Δεν ντρέπεται η κ. Διαµαντοπούλου; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Έκανε ένα
λάθος, δηλαδή, η κ. Διαµαντοπούλου; 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Αφήστε, θα
σας πω τι έκανε η κ. Διαµαντοπούλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ο Κύρκος
έλεγε για σας! 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Βία δεν είναι
οι νέοι που αγωνίζονται και διεκδικούν ψωµί, παιδεία, ελευθερία,
δηµοκρατία. Ενηµερώστε, κύριε Παπουτσή, την κ. Διαµαντοπού-
λου ότι εσείς πρωτοστατήσατε για να καταργηθεί ο ν. 815, όταν
ήσασταν ΠΑΣΟΚ, γιατί τώρα είστε κόµµα µνηµονίου. Πρωτοστα-
τήσατε για να µην εφαρµοστεί ο νόµος. Και τα καταφέρατε. Και
εσείς και όλες οι άλλες αριστερές προοδευτικές δηµοκρατικές
δυνάµεις. Καταργήθηκε ο ν. 815 της κυβέρνησης Κωνσταντίνου
Καραµανλή. Ενηµερώστε την ότι όταν τα νέα παιδιά κάνουν κι-
νητοποιήσεις και απεργίες και διεκδικούν το µέλλον τους, δεν
ασκούν βία. Βία ασκεί το κράτος, η εξουσία, όταν συνειδητοποιεί
ότι χάνει το έδαφος κάτω από τα πόδια της. 

Δυστυχώς, δυστυχέστατα, έχετε µετεξελιχθεί στην πιο αυταρ-
χική αντιδηµοκρατική και την πιο δεξιά κυβέρνηση από τη Μετα-
πολίτευση και µετά. 

Μεµονωµένο περιστατικό ο Κυπραίος! Μεµονωµένο περιστα-
τικό ο Γιάννης Καυκάς, ο οποίος είναι θαύµα που επέζησε. Θα
είχαµε νεκρό, διότι κάποιος αστυνοµικός –ατιµώρητος και αυτός-
τον χτύπησε µε την πίσω λαβή του κλοµπ και ο άνθρωπος ήταν
σε κώµα δέκα µέρες. Μεµονωµένο περιστατικό και η Άννα Τρια-
νταφύλλου! Δεν ξέρω αν έχετε υπ’ όψιν σας το περιστατικό, αλλά
εγώ θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Η Άννα Τριανταφύλλου, λοιπόν, τριάντα ενός ετών, τις µέρες
εκείνες, για να αποφύγει τα βίαια επεισόδια, δηλαδή τη ρήψη χη-
µικών, βρέθηκε στο Ζάππειο και έχω να σας καταθέσω ένα συ-
ναρπαστικό ενσταντανέ φωτογραφιών, που δύο αστυνοµικοί
–δεν ξέρω πώς τις λέτε τώρα αυτές τις νέες δυνάµεις, τις δυνά-
µεις «ΔΙΑΣ»- της «ΔΙΑΣ» µε µικρές µοτοσυκλέτες και µε ογδόντα
χιλιόµετρα την ώρα µε το που την πλησιάζουν, ο ένας βγάζει το
πόδι του και η Άννα Τριανταφύλλου είναι µε λάµες και µε βίδες
στο πόδι της. Και αυτό µεµονωµένο περιστατικό! Πού θα πάνε
αυτά τα µεµονωµένα περιστατικά; 

Λέτε ότι δεν υπάρχει µήνυση. Εγώ, κύριε Υπουργέ, κατέθεσα
µηνυτήρια αναφορά στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και
αυτήν τη στιγµή διεξάγεται προκαταρκτική εξέταση. Και κατέ-
θεσα δισκέτα µε σαράντα διαφορετικά βίντεο ωµής και απρόκλη-
της βίας αστυνοµικών δυνάµεων απέναντι σε ειρηνικούς
διαδηλωτές. 

Αν είχατε, λοιπόν, τη στοιχειώδη ευθιξία απέναντι σ’ αυτό το
πογκρόµ της βίας προς τους ανυπεράσπιστους δηµοκρατικούς
πολίτες, δεν θα περιµένατε τις ΕΔΕ ή την κατάληξη της προκα-
ταρκτικής εξέτασης που διεξάγει η εισαγγελία, αλλά θα είχατε
προχωρήσεις εσείς, κύριε Παπουτσή, στην αποµάκρυνση της
φυσικής ηγεσίας, διότι κάποιος έχει ευθύνη για όλα όσα συνέ-
βησαν. Δεν το κάνατε, όµως. Και δεν το κάνατε, διότι φαίνεται
ότι στην εποχή του µνηµονίου η έννοια «ευθιξία» έχει πάει περί-
πατο. 

Όµως, δεν το κάνατε και για έναν ακόµα λόγο. Διότι για όλα
όσα συνέβησαν, η καταστολή και η ατιµωρησία είναι πρόκριµα
για όσα θα δούµε το επόµενο διάστηµα. Διότι αυτά τα ανάλγητα
µέτρα δεν µπορούν να προχωρήσουν όταν έχουν όλο το λαό
απέναντι µε σεβασµό στη δηµοκρατία. Όσοι θέλετε να κυβερνή-
σετε για να ασκήσετε την πολιτική του µνηµονίου, θα γίνετε και
αντιδηµοκρατικοί και αυταρχικοί και, δυστυχώς, θα θυµίσετε
άλλες εποχές. 

Και πρέπει να σας πω ότι ο υψηλός τόνος της φωνής µου -όχι
προς εσάς προσωπικά- έχει να κάνει µε το γεγονός ότι πιστεύω
πως απευθύνοµαι σε έναν Υπουργό που καταλαβαίνει έστω κά-
ποια από αυτά που λέω. Αν ήταν άλλος, δεν θα είχα αυτό τον
υψηλό τόνο της φωνής. Διότι, κύριε Υπουργέ, έχει αποδειχθεί ότι
εσείς οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ είστε Υπουργοί παντός καιρού.
Είστε σοσιαλιστές Υπουργοί τη δεκαετία του ’80, εκσυγχρονιστές
Υπουργοί τη δεκαετία του ’90, Υπουργοί του µνηµονίου το 2011!
Ε, δεν γίνεται να είναι επάγγελµα το υπουργιλίκι, κάθε ιδεολογία
να µπορείτε εσείς να τη φέρετε και να την εξυπηρετήσετε! 

Έρχοµαι στις ΕΔΕ. Οι περίφηµες Ένορκες Διοικητικές Εξετά-
σεις, που διεξάγονται από το Υπουργείο σας, έχουν καταντήσει
ανέκδοτο. Σας διαβάζω την απάντηση που µου στείλατε εσείς
πριν από λίγες µέρες: 

«Τα έτη 2009-2010 διερευνήθηκαν εβδοµήντα τέσσερις περι-
πτώσεις αιτιάσεων σε βάρος αστυνοµικών για κακοµεταχείριση
και κακοποίηση πολιτών. Μόλις δύο από τις εβδοµήντα τέσσερις
κατέληξαν στο να επιβληθεί η κατώτερη –φυσικά- πειθαρχική
ποινή, όχι απόταξη, αλλά πρόστιµο. Σαράντα ένα υποθέσεις τέ-
θηκαν στο αρχείο, είκοσι έξι υποθέσεις εκκρεµούν προς εξέταση,
τέσσερις υποθέσεις εκκρεµούν για λήψη απόφασης και σε µία
υπόθεση ανεστάλη συνολικά η λήψη απόφασης».

Όλα αυτά για τα έτη 2009 και 2010. Το 2011 δέκα επτά υποθέ-
σεις αιτιάσεων για κακοµεταχείριση και κακοποίηση πολιτών και
όλες εκκρεµούν. Κι ένας θεός ξέρει µέχρι πότε θα εκκρεµούν.
Μπορούµε να περιµένουµε, δηλαδή, από τις ΕΔΕ που διεξάγο-
νται να αποδοθεί δικαιοσύνη; 

Δεν µου δώσατε µία απάντηση για τα χηµικά. Έχουµε διεθνείς
συµβάσεις, οι οποίες καταστρατηγούνται. Εδώ πρόκειται για
ρίψη επικίνδυνων για την υγεία των πολιτών ουσιών, όχι µονάχα
για τους διαδηλωτές που τα εισπνέουν, αλλά και για τους περα-
στικούς. 

Στην ερώτηση που απηύθυναν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ απα-
ντήσατε ότι έχει προκριθεί από εσάς η ορθολογική και όχι η κα-
ταχρηστική ρίψη δακρυγόνων και χειροβοµβίδων κρότου-
λάµψης, µε απόλυτο σεβασµό στις αρχές της αναγκαιότητας,
της προσφοράς και της αναλογικότητας και ότι έχετε κρίνει πως
αυτά τα µέσα είναι τα ηπιότερα δυνατά. 
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Τρεις χιλιάδες δακρυγόνα, κύριε Υπουργέ, είναι τα ηπιότερα;
Ή µη καταχρηστική χρήση; Πρέπει να τελειώνουµε µε αυτή την
ιστορία, αλλιώς, αν δεν έχετε την ευθιξία να αναλάβετε τις ευθύ-
νες σας, θα έχουµε –και το λέω µε απόλυτη αίσθηση- και άλλους
Κυπραίους στο µέλλον. 

Εµείς επαναφέρουµε δύο πράγµατα: Πρώτον, να δεχθείτε
αυτό που λέµε και εµείς και οι αστυνοµικοί. Διότι, το γεγονός ότι
δεν βρίσκονται οι ένοχοι, ώστε να καταδικαστούν, προσβάλλει
το σύνολο των αστυνοµικών. Δεν είναι το σύνολο των αστυνοµι-
κών υπαλλήλων ακροδεξιοί, καθάρµατα. Είναι παιδιά του λαού.
Και προσβάλλονται από το γεγονός ότι εσείς αυτούς τους επίορ-
κους δεν τους εντοπίζετε και δεν τους καταδικάζετε. Επανέρχο-
µαι, λοιπόν, στην πρόταση να περάσει ο έλεγχος της Αστυνοµίας
σε διακοµµατική επιτροπή της ελληνικής Βουλής. Την επανα-
φέρω αυτή την πρόταση, αλλιώς θα έχουµε πολλά µεµονωµένα
περιστατικά. 

Και κλείνω µε το ανθρώπινο στοιχείο. Βεβαίως, θα µιλήσει και
ο Πρόεδρος του Πανελλήνιου Άρµατος Πολιτών, ο κ. Δηµαράς,
επ’ αυτού διότι είχε την τύχη να γνωρίζει τον παθόντα. Ένα «συγ-
γνώµη» δεν βλάπτει. Το είπε ο κ. Παπαϊωάννου, όταν ζορίστηκε
σε µια τηλεοπτική εκποµπή. Και δεν αρκεί, εγώ θα έλεγα. Αυτός
ο άνθρωπος περνάει µία απίστευτη περιπέτεια που του κοστίζει
την ίδια του τη ζωή. Διότι, ακόµα και αν, όπως λέτε και όλοι ευ-
χόµαστε, αποκατασταθεί η βλάβη, η ψυχολογική ζηµιά είναι ανε-
πανόρθωτη. Και κυρίως δεν κοστίζει και το ενδιαφέρον από την
πλευρά της Κυβέρνησής σας, που πρέπει να αναλάβει µέρος της
ευθύνης ή της εποπτείας της προσπάθειας αποκατάστασης της
υγείας αυτού του ατυχούς πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Πρό-
εδρο κ. Αλέξη Τσίπρα.

Παρακαλείται ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Ιωάννης Δηµαράς,
να λάβει το λόγο για δευτερολογία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου σε αυτή
τη δευτερολογία πρώτα από όλα, να σας ευχαριστήσω για τον
τρόπο, µε τον οποίο φροντίζετε να διατυπωθούν όλες οι σκέψεις
και οι απόψεις, επιτρέποντας και σε µας περισσότερο χρόνο από
όσο ο Κανονισµός προβλέπει, για να εκφράσουµε τις σκέψεις και
τις πληροφορίες που έχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είναι καθήκον µου. Και
θέλω µε την ευκαιρία, κύριε Δηµαρά, να εκφράσω εκ µέρους του
Προεδρείου και εµού προσωπικά τη συµπάθειά µου για τον πα-
θόντα δηµοσιογράφο κ. Κυπραίο και να ευχαριστήσω τους συ-
ναδέλφους, δηλαδή εσάς, που εγείρατε την ερώτηση. 

Παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ευ-

χαριστήσω και την ΕΣΗΕΑ και τους δηµοσιογράφους και τις
επαγγελµατικές δηµοσιογραφικές ενώσεις που µε το δικό τους
τρόπο τοποθετήθηκαν σε αυτό το δράµα.

Τρίτον, θέλω να ευχαριστήσω και τα πολιτικά κόµµατα και εν
προκειµένω και τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ που βρεθήκαµε εδώ
συνυπογράφοντες µία ερώτηση, η οποία ούτως ή άλλως αναδει-
κνύει το γεγονός ότι η δηµοσιογραφία ακόµα, κύριε Υπουργέ, κι
αν διακατέχεται από πρόσωπα µε έντονες υποκειµενικές εκτιµή-
σεις, είναι πυλώνας της δηµοκρατίας. Και είναι σαφές ότι είναι
έτσι.

Δύο προφανή. Πρώτον, µέσω της υπόθεσης του κ. Κυπραίου
πρέπει ακόµα µια φορά να τονίσουµε ότι δεν µας ενδιαφέρει
µόνο ειδικά το πρόσωπο, αλλά και όλοι οι άλλοι πολίτες που βρέ-
θηκαν εκεί και αντιµετώπισαν χωρίς λόγο αυτή τη βίαιη συµπερι-
φορά της αστυνοµίας τις µέρες εκείνες. 

Δεύτερο προφανές. Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Υπου-
ργέ, ότι δεν διακατεχόµεθα από κανένα συναίσθηµα εκδίκησης
και ούτε µας ενδιαφέρει αυτό. Μας ενδιαφέρει ο τρόπος µε τον
οποίο λειτουργεί η αστυνοµία διαχρονικά, κάτι που έχετε κι εσείς
διαπιστώσει και ζήσει τα χρόνια που έχουν περάσει και στα οποία
θητεύσατε από απλός πολίτης φοιτητής, έως Ευρωβουλευτής,
εν συνεχεία Βουλευτής και Υπουργός και σήµερα Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη και θέλω να τιµήσετε αυτή την επιταγή,
έτσι όπως υποκρύπτεται από τον τίτλο. Αυτή είναι ευχή µου.

Πρέπει να σας πω και κάτι άλλο. Κάνατε ένα λάθος. Προσπα-
θώντας να µε διορθώσετε πριν από λίγο, είπατε ότι δεν υπάρχει

µήνυση. Πρέπει να σας πω ότι υπάρχει αυτεπάγγελτη ποινική
δίωξη από την εισαγγελέα την κ. Ράικου για το θέµα. Εποµένως,
υπάρχουν και οι δύο οδοί διεκδίκησης του δικαίου του ανθρώπου
ο οποίος ταλαιπωρείται. Ο ένας είναι ο αστικός και ο άλλος είναι
ο ποινικός. Και στις δύο περιπτώσεις έχουµε καθήκον να συµπα-
ρασταθούµε όλοι και να τον βοηθήσουµε, αυτό που τελικά πρέ-
πει να γίνει, να γίνει. Εδώ πρωτίστως, όµως, χρειάζεται η
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και είναι ηθική επιταγή, περισσό-
τερο από γραφειοκρατική. 

Θέλω, επίσης, να σας θυµίσω το γεγονός ότι ποτέ δεν υπήρ-
ξαµε εκδικητικοί σε ανθρώπους, οι οποίοι καταδικάστηκαν και µε
ποινές χρηµατικές σε πολύ δύσκολα χρόνια και ήρθαν στα γρα-
φεία και ζήτησαν, επειδή δεν είχαν χρήµατα, να αποσυρθούµε
του δικαιώµατος καταβολής των χρηµάτων, τα οποία είχε επιδι-
κάσει το δικαστήριο. Και το κάναµε, κύριε Υπουργέ, τότε. Και
ακόµα πρέπει να σας θυµίσω, επειδή έχω την τύχη να έχω γνω-
ρίσει και να βλέπω δίπλα σας να κάθεται και ο κ. Σηφουνάκης, τι
αγώνες είχαµε κάνει τότε για την περίφηµη υπόθεση, που δεν
έχει ακόµα ιστορικά, τουλάχιστον, για µένα διευκρινιστεί απολύ-
τως, της δολοφονίας ή του χαµού του Αλέξανδρου Παναγούλη,
του οποίου και σύντροφος υπήρξα και φίλος. Και ξέρει τι σήµαινε
την εποχή εκείνη να προσπαθούµε να αποκαλύψουµε ενόχους ή
γεγονότα.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, για να µην µα-
κρηγορήσω, να διαβάσετε ή να διαβάσει ο κύριος Υπουργός, να
τεθεί υπ’ όψιν του Σώµατος η ιατρική βεβαίωση-γνωµάτευση των
ανθρώπων οι οποίοι φρόντισαν τουλάχιστον να αποκαταστή-
σουν, όσα µπορούσαν να αποκαταστήσουν, απ’ αυτό που έπαθε
ο κ. Κυπραίος. Έλεγα πάντα, όσο µπορούσα και όσες φορές µου
εδόθη η δυνατότητα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι θα ήταν πάρα
πολύ ωραία οι ερωτήσεις αυτές, οι ενστάσεις του Κοινοβουλευ-
τικού Σώµατος, των Βουλευτών, να ακολουθούνται και από ένα
βίντεο ή φωτογραφίες που θα είναι αποκαλυπτικές των όσων
έχουν διαδραµατιστεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµαράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα βεβαίωση-γνωµάτευση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να καταθέσω υπ’ όψιν σας και στη
Γραµµατεία και υπ’ όψιν του κυρίου Υπουργού φωτογραφίες οι
οποίες αποδεικνύουν το δράµα που έχει ζήσει ένας άνθρωπος,
ο οποίος, κύριε Υπουργέ, σήµερα δεν µπορεί να περπατήσει, δεν
µπορεί να µιλήσει, επικοινωνεί µε γραπτά σηµειωµατάκια και
σύµφωνα και µε την ιατρική γνωµάτευση. Αυτός ο άνθρωπος
πρέπει να δουλέψει για να ζήσει. Πώς θα δουλέψει; Πώς θα
ζήσει; Αυτή είναι η τεράστια πολιτική ευθύνη που έχει η Κυβέρ-
νηση σήµερα και ο κύριος Υπουργός.

Δεν θέλω να σας κουράσω άλλο. Να σας ευχαριστήσω και για
την ανοχή και για τον τρόπο µε τον οποίο διεξήχθη αυτή η συζή-
τηση σήµερα.

Να καταθέσω µόνο τις φωτογραφίες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Δηµαρά.

Νοµίζω έχει ένα ντοκουµέντο και ο κ. Τσίπρας να καταθέσει.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ναι, κύριε
Πρόεδρε. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξιος Τσίπρας
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ντοκουµέντο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής να λάβει το
λόγο, για να απαντήσει στους συναδέλφους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Καταιγιστικός ο λόγος του κ. Τσίπρα, όσο και του κ. Δηµαρά.
Συµµερίζοµαι, όµως, την αγωνία τους και γνωρίζω τη δηµοκρα-
τική τους ευαισθησία. Φυσικά δεν συµµερίζοµαι την προσπάθεια
κυρίως του κ. Τσίπρα να αποδοµήσει και το ΠΑΣΟΚ επί τη ευκαι-
ρία.

Πολλά, λοιπόν, τα σχόλια που µε κάνουν να αναρωτιέµαι
µήπως θα πρέπει να επανέλθουµε στους παλαιότερους ηµών Κα-
νονισµούς της Βουλής, προκειµένου να αναπτύσσεται ο διάλο-
γος εντός της Αίθουσας χωρίς το όριο του χρόνου και να
υπάρχει η δυνατότητα να απαντά κανείς επί της ουσίας στα επι-
κοινωνιακά τύπου εκφραζόµενα επιχειρήµατα. Γι’ αυτό θα προ-
σπαθήσω µέσα στο χρόνο, τον οποίο διαθέτω, να δώσω ορι-
σµένες απαντήσεις επικοινωνιακού χαρακτήρα.

Οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ, κύριε Τσίπρα, υπηρετούν ένα αξιακό
πλαίσιο από το 1974 που συµµετείχαµε σ’ αυτή τη µεγάλη αλ-
λαγή στη δηµοκρατική πολιτική ιστορία της χώρας µας, µέχρι
σήµερα το ίδιο, είτε είναι Υπουργοί είτε δεν είναι Υπουργοί. Κι
αυτό αφορά τη δηµοκρατία, την κοινωνική αλληλεγγύη, το συµ-
φέρον της πατρίδας, µα πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα τον πο-
λίτη και τον άνθρωπο. 

Ο καθένας βεβαίως µπορεί να εκλαµβάνει µε διαφορετικό
τρόπο την ευθύνη του απέναντι στην κοινωνία και στο κράτος.
Και βεβαίως ο καθένας µπορεί να εκλαµβάνει µε διαφορετικό
τρόπο τις ερµηνείες της οικονοµικής, της κοινωνικής και της πα-
γκόσµιας συγκυρίας που επιβάλλουν ένα πλαίσιο µέσα στο οποίο
κινείται η χώρα. Ουδείς ψόγος επ’ αυτού. Αλλά όχι όµως και να
αποδεχόµαστε την κριτική, την οποία τόσο εύκολα εκστοµίζετε,
ότι το αξιακό µας πλαίσιο έχει αντικατασταθεί από το αξιακό
πλαίσιο του µνηµονίου. Και µάλιστα µία µέρα πριν από την 3η του
Σεπτέµβρη, όπου ακριβώς ο δηµοκρατικός ελληνικός λαός θυ-
µάται εκείνη τη στιγµή, την ιστορική στιγµή της ίδρυσης του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος και αναλογίζεται τη µεγάλη
προσφορά στην ελληνική κοινωνία, στην οικονοµία µας, στην
πρόοδο της χώρας και στα µεγάλα επιτεύγµατα.

Μην ξεχνάτε, όσο κι αν προσπαθήσετε να κάνετε κάποιους
γύρω σας να το ξεχάσουν -αλλά είναι προφανώς ότι εσείς ο ίδιος
δεν το ξεχνάτε- ότι δεν υπάρχει µεγάλη, κορυφαία στιγµή στη
σύγχρονη ελληνική ιστορία που να µην έχει ταυτιστεί µε τις προ-
σπάθειες αυτού του χώρου, του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήµατος, µε τις προσπάθειες του Ανδρέα Παπανδρέου, του
Κώστα Σηµίτη και σήµερα του Γιώργου Παπανδρέου.

Αδικείτε, λοιπόν, τον εαυτό σας, τη µνήµη σας και την πολιτική
σας παρουσία όταν επιχειρείτε τέτοιου είδους παραλληλισµούς
και ταυτίσεις. 

Όσον αφορά το σχόλιό σας για την κ. Διαµαντοπούλου και την
αναφορά της στον Λεωνίδα Κύρκο, το εκλαµβάνω απλώς ότι
ίσως έχετε κάποια µικρή ενόχληση όταν ακούτε το όνοµα Λεωνί-
δας Κύρκος. Λέω, ίσως. Και ιδιαίτερα η συγκεκριµένη αναφορά
στον τελευταίο του αποχαιρετισµό, γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν
ήταν αναφορά που σχετιζόταν ούτε µε το ΠΑΣΟΚ ούτε µε το σύ-
νολο της Βουλής. Αφορούσε συγκεκριµένες πολιτικές δυνάµεις,
οι οποίες επιλέγουν στην πολιτική τους πρακτική, στη δράση
τους και στις δραστηριότητές τους, τη βία. Αυτές τις πολιτικές
δυνάµεις αφορούσε και προφανώς αυτή την αναφορά έκανε η κ.
Διαµαντοπούλου. Δεν ξέρω βεβαίως γιατί σας ενόχλησε προσω-
πικά, αλλά εν πάση περιπτώσει, αυτή ήταν η αναφορά. Όλοι γνω-
ρίζουµε σε ποιους ακριβώς απευθύνονταν ο Λεωνίδας Κύρκος.

Όσον αφορά τα θέµατα που µου θέσατε για τα χηµικά και µου
ζητήσατε µια συγκεκριµένη απάντηση, στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής παρουσίασα τον απολογισµό. 

Λυπάµαι που δεν έχετε ενηµερωθεί για τον πολιτικό απολογι-
σµό, κύριε Δηµαρά. Γιατί πολιτικό απολογισµό κάνω εγώ. Τον
επιχειρησιακό απολογισµό τον έκανε ο Αρχηγός της Αστυνοµίας
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Τον πολιτικό
απολογισµό τον κάνω εγώ.

Επί τη ευκαιρία, επειδή έρχεται και παρέρχεται αυτό το θέµα,
να είστε απολύτως βέβαιος ότι Υπουργός Δηµόσιας Τάξης δύ-
σκολα θα είχα αναλάβει. Υπουργός Προστασίας του Πολίτη ανέ-
λαβα σ’ αυτή την Κυβέρνηση. Τα καθήκοντα αυτού του Υπου-
ργού έχω αναλάβει µε µία γενική γραµµατεία τη δηµόσια τάξη
και σας παρακαλώ πολύ αυτή τη διάκριση να τη συγκρατήσετε

όσον αφορά τη δική µου πολιτική συµπεριφορά, γιατί βλέπω ότι
πολλοί εξ υµών –και λυπάµαι που το λέω- από εκείνους οι οποίοι
διαµορφώνουν µε τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο τη συνείδηση των
πολιτών, επιχειρούν πολύ συστηµατικά τον τελευταίο καιρό να
ταυτίσουν εµένα και την πολιτική µου διαδροµή µε την οποιαδή-
ποτε αυθαιρεσία του οποιουδήποτε αστυνοµικού, ο οποίος απο-
τελεί σε κάθε περίπτωση εξαίρεση του γενικού κανόνα από την
Αστυνοµία των χιλιάδων αστυνοµικών οι οποίοι προσπαθούν µε
κάθε τρόπο να επιβάλουν το νόµο και την τάξη και να προστα-
τεύσουν τα δικαιώµατα των πολιτών. Τα λέω αυτά γιατί κάπου
πρέπει να συνεννοηθούµε. 

Διαβάζω µάλιστα εδώ την ερώτηση την οποία και εσείς και ο
κ. Τσίπρας υπογράψατε. Λέτε στην πρώτη φράση: «Στις 15 Ιου-
νίου, κύριε Υπουργέ, «επιτύχατε» τον πρωταρχικό σας σκοπό, δη-
λαδή την απρόσκοπτη λειτουργία της Βουλής». Τι εννοείτε
ακριβώς; Ότι δεν ήταν δικός σας σκοπός η λειτουργία της Βου-
λής;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Πρέπει να απαντήσω;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Όχι, να µην απαντήσετε. Απαντώ κι εγώ στα δικά σας σχόλια. Αν
θέλετε, µπορείτε να απαντήσετε και σήµερα και εκτός, αλλά εν
πάση περιπτώσει, εγώ οφείλω να σχολιάσω γιατί ακούω µία κρι-
τική, τη στιγµή µάλιστα που σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και απ’
αυτό εδώ το Βήµα επανειληµµένως είχα δηλώσει ποια είναι η πο-
λιτική κατεύθυνση της Κυβέρνησης για όλη την περίοδο, όχι
µόνο για την 15η Ιουνίου αλλά για τις σαράντα µέρες που ήταν ο
κόσµος εδώ έξω. 

Η πολιτική κατεύθυνση προς τις δυνάµεις ασφαλείας ήταν µία
και καθαρή. Δεν υπήρχε δεύτερη: Αυτοσυγκράτηση, προστασία
των δικαιωµάτων των πολιτών, δηλαδή προστασία του δικαιώµα-
τος του συνέρχεσθαι, προστασία του δικαιώµατος του κάθε ερ-
γαζόµενου να διαδηλώσει, αλλά όχι στη βία, άµεση αντίδραση
στη βία και στην καταστροφή. Αυτά τα δήλωσα από το Βήµα της
Βουλής επανειληµµένως. 

Την ηµέρα πριν ξεκινήσουν τα γεγονότα, το πρωί της ίδιας
µέρας από το Βήµα της Βουλής αναφέρθηκα στις ανακοινώσεις
του κ. Μίκη Θεοδωράκη, οι οποίες είχαν δηµοσιευτεί στην
«ΑΥΓΗ» εκείνης της ηµέρας, της οποίας κατέθεσα αντίγραφο και
στη Βουλή.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Όχι µόνο
στην «ΑΥΓΗ». Σ’ όλες τις εφηµερίδες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Όχι. Εκείνη την ηµέρα ήταν µόνο στην «ΑΥΓΗ». Στη συνέχεια δη-
µοσιεύτηκε στις εφηµερίδες ως αποτέλεσµα της δικής µου κα-
ταγγελίας, γιατί εκείνη την ηµέρα, πριν το οποιοδήποτε επεισό-
διο, όταν επί σαράντα µέρες οι αστυνοµικοί φωτογραφίζονταν
µε τα παιδιά και τα λουλούδια παντού, σ’ ολόκληρο το Σύνταγµα,
ο κ. Μίκης Θεοδωράκης διατύπωσε τη δήλωση που δηµοσιεύ-
τηκε στην «ΑΥΓΗ» στην οποία µιλούσε για τους «πραίτορες» του
Παπουτσή, οι οποίοι θα αιµατοκυλίσουν την Αθήνα». Πού το
ήξερε ο κ. Θεοδωράκης; Αυτό για τους δηµοκρατικούς και προ-
οδευτικούς ανθρώπους άλλων εποχών στη δηµοσιογραφία, στην
πολιτική, στο συνδικαλισµό, θα ήταν προβοκάτσια και θα είχε κα-
ταγγελθεί ως προβοκάτσια. Το κατήγγειλα στη Βουλή και ουδείς
αντέδρασε.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ο Μίκης Θε-
οδωράκης προβοκάτορας, κύριε Υπουργέ; Αυτό λέτε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Δεν κατάλαβα. Γιατί; Είναι στο απυρόβλητο ο Μίκης Θεοδωρά-
κης; Με συγχωρείτε, κύριε Τσίπρα. Επιµένω να λέω ότι η συγκε-
κριµένη δήλωση η οποία αφορούσε τα επεισόδια και προα-
νήγγειλε επεισόδια ήταν µία σηµατοδότηση για τη βία η οποία
υπήρχε την επόµενη ηµέρα και από το δικό σας πολιτικό χώρο
που καλύπτετε τέτοιου είδους πρακτικές δεν υπήρχε καµµία κα-
ταγγελία. Από πού κι ως πού;

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Έλεος!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ποιος είναι λοιπόν ο κ. Μίκης Θεοδωράκης ο οποίος αναφέρεται
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σ’ έναν Υπουργό της Κυβέρνησης λέγοντας ότι εκείνος πυροδο-
τεί τη βία; Από πού κι ως πού; Με τι στοιχεία; Δεν είναι πολίτης
αυτής της χώρας; Δεν έχει ευθύνες απέναντι στην κοινωνία; 

Ερωτώ τα πολιτικά κόµµατα και το δικό σας κόµµα, κύριε Τσί-
πρα, το οποίο εκφράζεται πολιτικά και ιδεολογικά από την
«ΑΥΓΗ»: Ποια ήταν η αντίδρασή σας; Ποια ήταν; Καµµία.

Αντίθετα, στη διατύπωση της ερώτησής σας συνεχίζετε παρα-
κάτω και µιλάτε για τη βάρβαρη ανελέητη και αυθαίρετη αστυ-
νοµική βία τις µέρες εκείνες. Ήµουν ο πρώτος που µίλησα για
τις υπερβολές των αστυνοµικών δυνάµεων. Ήµουν ο πρώτος που
µίλησα και εκφράστηκα επ’ αυτού ασκώντας κριτική για εκείνους
οι οποίοι ξεπέρασαν τους κανόνες εµπλοκής. Αλλά ήµουν εκεί-
νος –και δυστυχώς µόνος- ο οποίος εδώ από το Βήµα της Βου-
λής µίλησα για τις κροτίδες των «φιλάθλων» οι οποίες ρίχτηκαν
µε σχέδιο απέναντι στους αστυνοµικούς. Γι’ αυτές βέβαια κανείς
άλλος δεν πήρε είδηση. Κανείς άλλος δεν άκουσε τίποτα. Κανείς
άλλος δεν µίλησε. Κανείς δεν µίλησε για τις µολότοφ, κανείς δεν
µίλησε για τα µάρµαρα. 

Εκτός αν θεωρούµε βεβαίως –και συνεχίζετε και σήµερα ενά-
µιση µε δύο µήνες µετά να θεωρείτε- ότι οι αστυνοµικοί ήταν
εκείνοι οι οποίοι πήραν εντολή για να διαλύσουν το πλήθος. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Στον Μπαϊ-
ρακτάρη τι δουλειά είχαν; Προστάτευαν τη Βουλή;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Ρωτώ, λοιπόν, εγώ: Γιατί δεν είχαν πάρει εντολή επί σαράντα
ηµέρες; Γιατί επί σαράντα ηµέρες δεν πήραν εντολή να διαλύ-
σουν το πλήθος; Γιατί; Γιατί ακριβώς η πολιτική κατεύθυνση και
η εντολή που είχαν από τη φυσική τους ηγεσία και από την πολι-
τική τους ηγεσία ήταν µια και µοναδική: Αυτοσυγκράτηση και
προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών. Γιατί αυτό επιτάσσει
το Σύνταγµα και γιατί αυτό επιτάσσει ο νόµος που υπηρετούµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δε σας άκουσαν. Παραβίασαν τις εντο-
λές.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Αυτό ακριβώς, κύριε Δρίτσα, έχω πει επανειληµµένως ότι ερευ-
νάται και σ’ αυτό θα αποδοθούν ευθύνες. Όλοι γνωρίζουν ότι ό,τι
λέω το εννοώ. 

Με την ευκαιρία αυτή θέλω να πω ότι η διαδικασία του εκδη-
µοκρατισµού της Αστυνοµίας, της εξαφάνισης των όποιων αντι-
δηµοκρατικών θυλάκων είχαν δηµιουργηθεί στο παρελθόν θα
συνεχιστεί µε αποφασιστικότητα. Και εδώ ζητώ την υποστήριξη
της Βουλής και βεβαίως όλων των κοµµάτων. Γνωρίζω γιατί είχα
συνάντηση µε τον κ. Τσίπρα επ’ αυτού και δηµοσίως τον ευχαρί-
στησα για την υποστήριξή του γι’ αυτό το συγκεκριµένο θέµα. 

Το ζητώ, όµως, απ’ όλους. Δεν µπορεί η Αστυνοµία, δηλαδή ο
χώρος, ο µηχανισµός του κράτους ο οποίος, σύµφωνα µε το Σύ-
νταγµα, καλείται σε ορισµένες περιπτώσεις να ασκήσει νόµιµη
κρατική βία, πάντοτε βεβαίως µε τις εισαγγελικές προτροπές και
τις εισαγγελικές οδηγίες, να γίνεται αντικείµενο είτε κοµµατικής
αντιπαράθεσης είτε οι όποιες αυθαιρεσίες να γίνονται αντικεί-
µενο κοµµατικής εκµετάλλευσης και ταυτόχρονα να συνολικο-
ποιείται και να ακυρώνεται η προσπάθεια του συνόλου των
αστυνοµικών δυνάµεων. 

Εξάλλου ήδη µόλις προχθές δηµοσιεύθηκε στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, επιτέλους –για να µην κάνω µεγάλα σχόλια
για τις καθυστερήσεις της δηµόσιας διοίκησης και του κράτους-
η σύσταση του Γραφείου για την αντιµετώπιση των περιστατικών
της αυθαιρεσίας ... 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό δύο, τρεις µήνες το …
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Λυπάµαι, δεν είναι ευθύνη δική µου. Υπάρχει Συµβούλιο Επικρα-
τείας, άλλα Υπουργεία, γενικά λογιστήρια, δηµόσια διοίκηση,
Εθνικό Τυπογραφείο. Εν πάση περιπτώσει, δηµοσιεύθηκε. Και τις
επόµενες µέρες θα αρχίσει η συγκρότησή του. Εποµένως, η πο-
λιτεία µας θα έχει ακόµα έναν µηχανισµό που θα µπορεί µε ανε-
ξάρτητη γνώµη να επιλαµβάνεται περιστατικών αυθαιρεσίας. 

Τέλος, όσον αφορά στην ανθρώπινη διάσταση της περίπτωσης
του κ. Κυπραίου, για την οποία συµµερίζοµαι πλήρως και την ευ-
αισθησία του κ. Δηµαρά και την ευαισθησία του κ. Τσίπρα, θέλω
να σας πω ότι έχει συγκινήσει τους πάντες. Τόσο εγώ, όσο και ο

συνάδελφός µου κ. Ηλίας Μόσιαλος, όσο και ο συνάδελφός µου
κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχουµε επανειληµµένες συζητήσεις για το
πώς θα µπορέσουµε να αντιδράσουµε θετικά προκειµένου να δι-
ευκολύνουµε την αποκατάσταση της υγείας και της ακοής του
κ. Κυπραίου. Αυτό θα κάναµε για τον οποιονδήποτε βεβαίως
άλλο πολίτη. Αλλά ιδιαίτερα και για τον κ. Κυπραίο λόγω του λει-
τουργήµατός του, στο οποίο έχουµε εκ των πραγµάτων µια ιδι-
αίτερη ευαισθησία. 

Η υπόθεση αυτή, όπως σας εξήγησα, βρίσκεται σε µια δικα-
στική διαδικασία, όπου το κράτος για να µπορέσει να αναλάβει
τις ευθύνες του πρέπει να πιστοποιήσει τις πραγµατικές ευθύ-
νες.

Αυτό πρέπει να προκύπτει, όχι από τη δική µου πολιτική βού-
ληση, αλλά από την ίδια τη δικαιοσύνη. Γι’ αυτό το λόγο δεν εί-
µαστε σε θέση να αντιδράσουµε αµέσως στο εύλογο αίτηµα των
κυρίων συναδέλφων. Όπως βλέπετε, όµως, είναι η πρώτη φορά
που ανακοινώνω τέτοιου είδους συζητήσεις που έχουν γίνει στο
πλαίσιο της Κυβέρνησης. Κρατηθήκαµε µακριά από την επικοι-
νωνιακή εκµετάλλευση της ευαισθησίας µας, όπως θα έκαναν
άλλοι και θα παραµείνουµε µακριά. Σας διαβεβαιώνω, όµως, ότι
οι προσπάθειές µας θα συνεχιστούν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Χρήστο Παπουτσή. 
Θα προχωρήσουµε στην επόµενη ερώτηση που είναι η τέ-

ταρτη µε αριθµό 1200/30.8.2011 του Βουλευτή του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος ασφάλειας και υγιεινής εξαιτίας της πα-
ρουσίας κινητών µονάδων του ΚΕΕΛΠΝΟ στο κέντρο των Αθη-
νών. 

Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μάρκος
Μπόλαρης. 

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος κ. Αθανάσιος Πλεύρης,
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την ερώτησή του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε και από τις υπηρεσίες σας, αλλά και

ως απλός πολίτης αν κυκλοφορείτε –που κυκλοφορείτε- την κα-
τάσταση, η οποία επικρατεί στο κέντρο της Αθήνας και το µεγάλο
πρόβληµα που υπάρχει από την παρουσία λαθροµεταναστών
στα θέµατα υγιεινής και εγκληµατικότητας. Προφανώς, στον
τοµέα σας αυτό που σας ενδιαφέρει είναι το κοµµάτι της ασφά-
λειας και της δηµόσιας υγείας. 

Σε µία από τις δράσεις του Υπουργείου σας έχετε επιλέξει να
υπάρχουν κινητές µονάδες του ΚΕΕΛΠΝΟ σε κεντρικά σηµεία,
ειδικά του έκτου διαµερίσµατος που αναφέροµαι, όπως στην
Πλατεία Βικτωρίας και στην Πλατεία Αµερικής. Σε µία πρώτη
φάση θα φαινόταν εύλογο ότι αυτές οι κινητές µονάδες πρέπει
να βρεθούν, για να συλλέξουν κάποια στοιχεία. Η κατάσταση,
όµως, κύριε Υπουργέ, όπως έχει διαµορφωθεί είναι εκρηκτική και
πολύ επικίνδυνη για τους κατοίκους. Για ποιο λόγο; Διότι λόγω
της πληθώρας των λαθροµεταναστών ουσιαστικά αυτές οι δύο
πλατείες, αλλά και άλλοι χώροι του κέντρου έχουν µετατραπεί
σε υπαίθρια ιατρεία, όπου οι άνθρωποι του ΚΕΕΛΠΝΟ κάνουν τη
δουλειά τους. Είναι, όµως, τραγικές οι συνθήκες, λόγω της πο-
σότητας του κόσµου που βρίσκεται εκεί. Οι πλατείες αυτές έχουν
αλλάξει χαρακτηριστικά πια, έχουν τα χαρακτηριστικά ενός ανοι-
χτού ιατρείου. Εύλογα οι κάτοικοι αναρωτιούνται, ως πότε θα συ-
νεχιστεί αυτή η κατάσταση. 

Με αυτό, λοιπόν, το σκεπτικό οι ερωτήσεις τις οποίες απευ-
θύνω είναι οι εξής: Κατ’ αρχάς, µε τα µέχρι στιγµής στοιχεία τι
αύξηση έχουµε σε επικίνδυνες νόσους, όπως το ΑΙDS, η φυµα-
τίωση και αν τυχόν, κύριε Υπουργέ, αυτά τα στοιχεία αφορούν
µόνο τα στοιχεία του ΚΕΕΛΠΝΟ, των κινητών µονάδων. Αν µπο-
ρείτε να µου δώσετε τέτοια στοιχεία, γιατί τα γενικά στοιχεία
µπορούµε να τα παρακολουθήσουµε. Δεύτερον, αν αυτό το πρό-
γραµµα θα ολοκληρωθεί κάποια στιγµή, ώστε να επανέλθει η κα-
νονική χρήση αυτών των πλατειών ή σε κάθε περίπτωση αν έχετε
κάποιο εναλλακτικό σχέδιο για την προστασία παράλληλα της
ζωής και της ποιότητας ζωής των ανθρώπων, των Ελλήνων που
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βρίσκονται και κατοικούν πέριξ αυτών των περιοχών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Πλεύρη, τον ερωτώντα συνάδελφο.
Παρακαλείται ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης κ. Μάρκος Μπόλαρης να λάβει το λόγο, προκειµένου να
απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το πρόβληµα είναι ότι δεν αλλάζει απλά ο
χαρακτήρας δύο πλατειών, αλλά το επιδηµιολογικό προφίλ της
χώρας. Ξέρετε ότι στη χώρα έχουµε εκατοντάδες χιλιάδες µετα-
νάστες, οι οποίοι κινούνται ανεξέλεγκτα, στοιβάζονται στο κέ-
ντρο της Αθήνας, για να εξασφαλίσουν µέσα από την πολυ-
κοσµία την ανωνυµία και τη δράση τους και ζουν κάτω από
άθλιες συνθήκες. Οι συνθήκες αυτές είναι η καλύτερη προϋπό-
θεση για να αναπτυχθούν οι νόσοι και οι επιδηµίες. Βέβαια,
επειδή βρίσκονται σε επαφή µε τον ντόπιο πληθυσµό υπάρχει µε-
γάλος κίνδυνος µετάδοσης αυτών των επιδηµιών.

Η δράση που γίνεται από το ΚΕΕΛΠΝΟ έχει στόχο, πρώτα απ’
όλα, την προστασία της δηµόσιας υγείας. Να σας θυµίσω ότι για
το πρώτο εξάµηνο λειτούργησε και συνεχίζει να λειτουργεί η
υγειονοµική FRONTEX, δηλαδή παρέµβαση στα σύνορα του
Έβρου, όπου το ΚΕΕΛΠΝΟ, το Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία
µε τη ΔΥΠΕ και τα τοπικά νοσοκοµεία υποδέχονται, εξετάζουν,
κάνουν αναλύσεις, για να έχουµε µια πρώτη ασπίδα στον Έβρο
σε σχέση µε τους παρανόµως εισερχόµενους µετανάστες. 

Το ζήτηµα το περιέγραψε πριν από λίγες ηµέρες, σε τηλεο-
πτική του συνέντευξη, ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Ανδρέας Λοβέρ-
δος, αναφερόµενος στα πρώτα δείγµατα τα οποία µας λένε ότι
έχουµε 580% αύξηση στο AIDS. Όπως καταλαβαίνετε, το Υπουρ-
γείο δεν είναι εδώ για να κάνει διαπιστώσεις ή να ακολουθεί τις
διαπιστώσεις, το Υπουργείο είναι για να πάρει συγκεκριµένα
µέτρα. 

Τι αποδεικνύεται, λοιπόν, µε την παρουσία των κινητών µονά-
δων στις πλατείες; Ποιος είναι ο στόχος; Πρώτα απ’ όλα, πρέπει
να διαπιστώσουµε ποιο είναι το πρόβληµα και ποια είναι η έκτασή
του. Αυτό είναι το πρώτο ζήτηµα. 

Βεβαίως, πρέπει να µπορέσουν να παρθούν αυτά τα µέτρα, να
υπάρξει µια πρώτη αντιµετώπιση, µε αγωγές, θεραπείες, αλλά
να υπάρξει και καταγραφή της έντασης του προβλήµατος. Το γε-
γονός ότι τόσοι πολλοί µετανάστες προσέρχονται στις κινητές
µονάδες είναι ένα υγιές δείγµα, όχι απλώς για τους µετανάστες,
αλλά για τη δηµόσια υγεία. Πρέπει να ξέρουµε τέλος πάντων
αυτοί οι άνθρωποι που είναι εδώ, που κινούνται ανάµεσά µας,
ποια προβλήµατα έχουν και να παρέµβουµε σε όσους έχουν προ-
βλήµατα, για να υπάρξει αντιµετώπιση.

Οι πρώτες ενδείξεις µας λένε ότι υπάρχει µεγάλο πρόβληµα
που µεταδίδεται από τη χρήση της σύριγγας στα εξαρτηµένα
άτοµα. Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα στις γυναίκες που εκδίδονται
παράνοµα και υπάρχει µετάδοση. Όπως καταλαβαίνετε, αυτά τα
άτοµα πρέπει να εντοπιστούν. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος για να
εντοπιστούν, παρά µόνο µε αυτόν τον τρόπο, µε τις εξετάσεις
που γίνονται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν ολοκλήρωσα, αλλά θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εκτιµάται ιδιαιτέρως ο
τρόπος µε τον οποίον κάνατε οικονοµία χρόνου, κύριε Υφυ-
πουργέ. 

Ευχαριστούµε τον κύριο Υφυπουργό. 
Παρακαλείται ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης να λάβει το λόγο για

δευτερολογία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, έχετε λάβει γνώση

και εσείς από τη διαµαρτυρία της επιτροπής των κατοίκων της
Αγγελοπούλου, της πλατείας Βικτωρίας, του Μουσείου και από
το σύλλογο κατοίκων και επαγγελµατιών της πλατείας Αµερικής. 

Πολύ σωστά εσείς αναφέρατε ότι πρέπει να γίνει µια πρώτη
καταγραφή. Τι θα κάνουν, όµως, οι άνθρωποι που µένουν εκεί;
Έρχονται και λένε εύλογα ότι έχουν τις επιχειρήσεις τους εκεί -
όποιες επιχειρήσεις έχουν µείνει- έχουν τις κατοικίες τους εκεί

και καθηµερινά βλέπουν ότι υπάρχουν εκεί κινητές µονάδες οι
οποίες έχουν µετατρέψει ουσιαστικά όλη αυτήν την περίµετρο
του έκτου διαµερίσµατος σε ένα ανοιχτό κινητό ιατρείο. 

Εγώ τολµώ να σας πω ότι υπάρχει και ένα άλλο πρόβληµα.
Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Σε µια «γκετοποιηµένη» περιοχή
αυτήν τη στιγµή, παρ’ όλο που οι προθέσεις του Υπουργείου σας
προφανώς είναι προς την κατεύθυνση που λέτε και δεν αµφι-
βάλω σε αυτό, ουσιαστικά δηµιουργείται κίνητρο στο να παρα-
µείνει ο άλλος σε αυτήν την περιοχή. Εµείς πιστεύουµε ότι η
παράνοµη µετανάστευση θα αντιµετωπιστεί µόνο µε δηµιουργία
αντικινήτρων. Αντιθέτως, όµως, εσείς δηµιουργείτε ένα κίνητρο,
διότι υπάρχει εκεί µια ιατρική µονάδα µέσα στο κέντρο -όχι µια,
αλλά πολλές- και άρα αυτός συνεχίζει να περιφέρεται εκεί. 

Μετά, δηµιουργούνται άλλα θέµατα, κύριε Υπουργέ. Ωραία,
κάνουµε την καταγραφή και βλέπετε ότι υπάρχει πρόβληµα, ότι
υπάρχει αύξηση 580% στο θέµα του AIDS -φαντάζοµαι ότι αντί-
στοιχα θα είναι τα νούµερα και στη φυµατίωση- αλλά τι γίνεται
από εκεί και πέρα; Εντοπίζετε το πρόβληµα, αυτόν που έχει το
πρόβληµα, τον οδηγείτε σε υποχρεωτική νοσηλεία, σε υποχρε-
ωτική αποµόνωση; Όχι, γίνεται απλώς µια καταγραφή. Συνεπώς,
η ωρολογιακή βόµβα που λέτε παραµένει µέσα στο κέντρο της
Αθήνας. 

Προφανώς, εδώ εσείς από την πλευρά σας εξαντλείτε τις δυ-
νατότητες που έχετε. Θα έπρεπε, όµως, σε συνεργασία αντί-
στοιχα και µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και το
Υπουργείο Εσωτερικών να βλέπετε και τους τρόπους για το πώς
αυτούς τους παρανόµους, είτε είναι υγιείς είτε δεν είναι, θα τους
οδηγήσουµε στο κοµµάτι της επαναπροώθησης. 

Προφανώς δεν είστε αρµόδιος σε αυτό, αλλά ρωτούν οι κά-
τοικοι. Και που βλέπετε το πρόβληµα και που εντοπίζετε το πρό-
βληµα και που κάνετε καταγραφή, τι άλλο µπορεί να κάνει το
ΚΕΕΛΠΝΟ εκεί πέρα; Μόνο διαπιστωτική είναι η δράση. Θα µου
πείτε, για να δοθούν λύσεις δεν θα ξεκινήσουµε από µία διαπί-
στωση; Ναι, αλλά γνωρίζετε πολύ καλύτερα ότι η ωρολογιακή
βόµβα στο κοµµάτι της δηµόσιας υγείας που υπάρχει αυτήν τη
στιγµή στο κέντρο της Αθήνας και ειδικά στο 6ο Διαµέρισµα, δεν
µπορεί να περιµένει.

Συνεπώς, θα ήθελα να γνωρίζω ακριβώς ποιο είναι το χρονο-
διάγραµµα αυτού του προγράµµατος του ΚΕΕΛΠΝΟ, διότι εάν
µου πείτε ότι έχει αποφασίσει το Υπουργείο Υγείας ότι για τα
επόµενα χρόνια αυτές οι συγκεκριµένες πλατείες θα µεταφερ-
θούν σε ένα υπαίθριο ιατρείο, είναι κάτι το οποίο δεν µπορώ να
καταλάβω. Αν µου πείτε ότι έχετε ένα χρονοδιάγραµµα και βάσει
των αποτελεσµάτων που έχετε θέλετε να προχωρήσετε σε κά-
ποιες άλλες δράσεις, να µας τις πείτε να το γνωρίζουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, κύριε Υπουργέ, απλώς και µόνο να
οδηγούµαστε σε δραµατικές διαπιστώσεις για τον κίνδυνο
υγείας στο κέντρο της Αθήνας δεν αρκεί. Πρέπει να πάµε και σε
άλλα µέτρα είτε από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ανα-
φορικά µε την µείωση των λαθροµεταναστών, είτε από εσάς µε
τον τρόπο πώς θα διασφαλιστεί το κοµµάτι της δηµόσιας υγείας
στην Αθήνα και προφανώς σε όλους τους άλλους χώρους που
υπάρχει γκετοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Παρακαλείται ο Υφυπουργός κ. Μάρκος Μπόλαρης να λάβει
το λόγο, προκειµένου να ολοκληρώσει την απάντησή του. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πλεύρη, είναι απολύτως σαφές ότι ανάµεσα σε πλατείες
και σε περιοχές όπου υπάρχει ανεξέλεγκτη µετάδοση νοσηµά-
των, είναι απολύτως προτιµότερο να υπάρξουν ανοικτά ιατρεία.
Όχι µόνιµα, προσωρινά. Και είναι απολύτως σαφές πως όταν
στήνουµε το προσωρινό ιατρείο στο οποίο, ευτυχώς, προσέρχο-
νται οι µετανάστες, κάνουµε βήµατα. Το πρώτο είναι να κάνουµε
καταγραφή, να υπάρξουν οδηγίες για πρόληψη, να υπάρξουν
οδηγίες, ώστε να αποτρέψουµε την ανεξέλεγκτη µετάδοση των
νοσηµάτων και βέβαια να υπάρξουν οδηγίες για την αντιµετώ-
πιση και τη θεραπεία. Θα υπάρξει και δεύτερο και τρίτο βήµα.
Πάντως είναι ένα πολύ συγκεκριµένο µέτρο, προσωρινό, που
αυτή τη στιγµή καταγράφει. Αυτή τη στιγµή έχουµε µόνο κατα-
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γραφή τάσεων. Θα έχουµε νούµερα, αλλά δεν µπορεί µέσα σε
δύο µήνες –ξεκίνησαν 9 Ιουνίου- να έχουµε απόλυτα στατιστικά
στοιχεία. Πιστεύω ότι θα τα έχουµε στο επόµενο τρίµηνο. Μέχρι
τέλος του χρόνου θα έχουµε αποτελέσµατα, θα έχουµε αριθ-
µούς, για να µπορούµε να σχεδιάσουµε πολιτικές. Ξέρετε, όµως,
δεν µπορούµε να µιλούµε για το πρόβληµα στο κέντρο της Αθή-
νας χωρίς να υπάρχουν τέτοιες παρεµβάσεις οι οποίες εκτός των
άλλων είναι στην κατεύθυνση και θα πολλαπλασιάσει τις παρεµ-
βάσεις του Υπουργείου Υγείας εκεί ώστε να µην κλείνουν περιο-
χές, να αποτρέψουµε τη δηµιουργία γκέτο. 

Αυτή είναι µία παγκόσµια στρατηγική. Όταν έναν τόπο τον
αφήνεις κλειστό, όταν δεν παρεµβαίνεις, όταν δεν υπάρχει πο-
λυποίκιλη παρουσία του κράτους, όχι µόνο αστυνοµική, αλλά και
υγείας και παιδείας και πολιτισµού και άλλων δράσεων τις οποίες
σχεδιάζουµε, ο τόπος γκετοποιείται. Δεν αφήνουµε να κλείσει
ένας χώρος και να γκετοποιηθεί. Σε αυτήν την κατεύθυνση είναι
και η παρουσία του ΚΕΕΛΠΝΟ και η παρουσία των κινητών µο-
νάδων που βεβαίως δεν είναι µόνιµη. Είναι προσωρινή για να
έχουµε, όπως σας είπα, την καταγραφή. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πω ότι από
τις µέχρι σήµερα παρατηρήσεις, από τα επιδηµιολογικά στοιχεία
που υπάρχουν, έχουµε σαφέστατα αύξηση του AIDS από θετι-
κούς χρήστες ενδοφλέβιων ναρκωτικών. Είναι δέκα φορές πάνω
σε σχέση µε προηγούµενα έτη. Έχουµε το πρόβληµα µε τις πα-
ρανόµως εκδιδόµενες στην περιοχή. Έχουµε µεγάλο αριθµό λοι-
µωδών νοσηµάτων υψηλής µεταδοτικότητας, παρασιτικά
νοσήµατα, ηπατίτιδα και υπάρχει φυµατίωση και ψώρα. 

Αυτά είναι ζητήµατα στα οποία, όπως σας είπα, µέχρι σήµερα
έχουµε τάσεις. Τα πλήρη στοιχεία για να ασκηθεί πολιτική είναι
στη συνέχεια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό, κ. Μάρκο Μπόλαρη.
Επιτρέψτε µου να ανακοινώσω τρεις ερωτήσεις που δεν θα συ-

ζητηθούν: 
Η πρώτη µε αριθµό 1188/30-8-2011 επίκαιρη ερώτηση της

Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αικατε-
ρίνης Μπατζελή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων (ΠΔΕ) και τα Περιφερειακά Επιχειρησιακά Προ-
γράµµατα (ΠΕΠ) δεν θα συζητηθεί µετά από συνεννόηση της
ερωτώσης Βουλευτού µε τον Υπουργό και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 1189/30-8-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γρηγορίου Αποστολάκου
προς τους Υπουργούς Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
επιδότηση για την αντικατάσταση των υπεραστικών λεωφορείων
του ΚΤΕΛ επίσης δεν θα συζητηθεί διότι ήρθαν σε συνεννόηση ο
ερωτών συνάδελφος και ο ερωτώµενος Υπουργός και διαγρά-
φεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 1197/30-8-2011 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλιυ του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τον αναδασµό στην πε-
διάδα του Μόρνου δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος συντρέ-
χοντος στο πρόσωπο του Υπουργού και διαγράφεται .

Κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσει ο κύκλος των επικαίρων ερωτή-
σεων µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1190/30-8-2011 επί-
καιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου της Βουλευτού της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Διονυσίας-Θεοδώρας Αυγερινοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την αποκατάσταση των πυρόπληκτων περιοχών του
Νοµού Ηλείας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει εκ µέρους της Κυβερνήσεως ο
Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

Παρακαλείται η ερωτώσα συνάδελφος, κ. Διονυσία-Θεοδώρα
Αυγερινοπούλου, να λάβει το λόγο προκειµένου να αναπτύξει
προφορικά την επίκαιρη ερώτησή της.

Ορίστε, κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε το λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.

Θα ήθελα να διορθώσω κάτι στον τίτλο της ερώτησης. Η ερώ-
τηση σήµερα αφορά στην αποκατάσταση των πυρόπληκτων πε-
ριοχών της όλης χώρας, ιδίως δε, του Νοµού Ηλείας.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ας αδράξουµε αυτήν την
ευκαιρία σήµερα, για να αποτίσουµε φόρο τιµής στους συναν-
θρώπους µας, στους φίλους και στους συγγενείς που χάθηκαν
από τις πυρκαγιές. Δεν τους ξεχνούµε. 

Τέσσερα χρόνια µετά τις πρωτόγνωρες σε ένταση και έκταση
καταστροφικές πυρκαγιές του 2007 βιώνουµε ακόµα την απώ-
λεια. Δεκαεπτά νοµοί επλήγησαν βαθιά από την πύρινη λαίλαπα.
Η Ηλεία καταστράφηκε κατά 50%. Άνω του ενός εκατοµµυρίου
στρεµµάτων δασικής και καλλιεργήσιµης γης κάηκαν. Πάνω από
τριάντα χιλιάδες ζώα έχασαν τη ζωή τους και πολλαπλάσια
αυτών έχασαν τις εστίες τους. Καταστράφηκαν τέσσερα εκατοµ-
µύρια ελαιόδεντρα και χίλιες πεντακόσιες κατοικίες. Μολύνθηκε
ο υδροφόρος ορίζοντας. Διαβρώθηκε το έδαφος, επλήγησαν η
περιουσία, η αγοραστική ικανότητα και το βιοτικό επίπεδο των
κατοίκων.

Έως σήµερα ούτε το φυσικό ούτε το πολιτιστικό ή πολεοδο-
µικό περιβάλλον των πυρόπληκτων νοµών έχουν αποκατασταθεί
και η τοπική οικονοµία αδυνατεί να ανακάµψει. Αυτό είναι κάτι
που οφείλεται και στις υποσχέσεις του Πρωθυπουργού για την
ανασυγκρότηση, υποσχέσεις που δεν τηρήθηκαν. Δεν κάνατε
παρά ελάχιστα για την αναδάσωση, τη στήριξη της γεωργικής
και κτηνοτροφικής παραγωγής, την αποκατάσταση της βιοποικι-
λότητας και του αστικού περιβάλλοντος, την ενίσχυση της του-
ριστικής και εµπορικής δραστηριότητας. 

Ειδικά ο Νοµός Ηλείας, ο οποίος επλήγη σε µεγαλύτερο πο-
σοστό σε σχέση µε άλλους νοµούς, βρίσκεται σήµερα στις τε-
λευταίες θέσεις σε ρυθµό ανάπτυξης. Απέχει κατά πολύ από το
νοµό-πρότυπο που είχε υποσχεθεί ο Πρωθυπουργός κατά την
επίσκεψή του στο Νοµό Ηλείας πέντε ηµέρες µετά την εκλογή
του συνοδευόµενος από πέντε Υπουργούς µεταξύ των οποίων
και η προηγούµενη Υπουργός ΠΕΚΑ. 

Υποσχεθήκατε υποδειγµατική πράσινη ανάπτυξη ολόκληρου
του νοµού, ίδρυση πρότυπου ολυµπιακού αθλητικού κέντρου και
κέντρου ειρήνης και εκεχειρίας, ανάδειξη της Ολυµπίας σε πόλη-
πρότυπο και ανάπτυξη επιχειρησιακών σχεδίων και πιλοτικών
προγραµµάτων. 

Καµµία απ’ αυτές τις υποσχέσεις δεν πραγµατοποιήθηκε. Κάθε
αναπτυξιακό έργο ακόµα και η Ολυµπία Οδός έχει σταµατήσει.
Μέχρι σήµερα δεν υπάρχει αναπτυξιακό σχέδιο, ούτε ολοκληρω-
µένα προγράµµατα ανασυγκρότησης. Δεν υπάρχει σχέδιο χωρο-
ταξικό και περιβαλλοντικό αντιµετώπισης φυσικών καταστρο-
φών. Δεν υπάρχουν αναπτυξιακά σχέδια για τους πυρόπληκτους
νοµούς, ενώ εκκρεµεί η καταβολή ποσού της δωρεάν κρατικής
αρωγής για την οικιστική αποκατάσταση και υπολείπεται ποσό
της τάξης του ενός εκατοµµυρίου ευρώ για το Νοµό Ηλείας και
παραπάνω χρηµάτων για άλλες περιοχές της χώρας, ώστε να
ολοκληρωθούν οι ανακατασκευές και οι επισκευές των πυρόπλη-
κτων κατοικιών και κτηρίων. 

Παρακαλώ µην επικαλείστε τη γενική οικονοµική δυσπραγία
της χώρας, γιατί λεφτά για τους πυρόπληκτους νοµούς υπήρχαν
και δεν τα δίνατε. Σήµερα ούτε 1 ευρώ από το Ειδικό Ταµείο Αντι-
µετώπισης Εκτάκτων Αναγκών δεν µπορείτε να διαθέσετε στους
πληγέντες, διότι το καταργήσατε µε τη δική σας θέληση και βά-
λατε τα χρήµατα που προορίζονταν για τους πυρόπληκτους στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Εσόδων. 

Λόγω του λάθους που κάνατε στις διαπραγµατεύσεις µε την
τρόικα δεν µπορείτε φέτος να εκταµιεύσετε αυτά τα χρήµατα και
έχετε αφήσει τους πολίτες αβοήθητους.

Σας ερωτώ: Θεωρείτε επαρκή τα έως σήµερα ληφθέντα µέτρα
του Υπουργείου σας για την αποκατάσταση του φυσικού κεφα-
λαίου στις πυρόπληκτες περιοχές; Και αν όχι, τι ακόµα προτίθε-
στε να κάνετε και µε ποια χρήµατα; Πώς θα αποδεσµεύσετε τα
χρήµατα του πρώην Ειδικού Ταµείου Αντιµετώπισης Εκτάκτων
Αναγκών από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Εσόδων και θα τα δώ-
σετε στις πυρόπληκτες περιοχές για τις οποίες προορίζονται;
Ισχύει ακόµα η δέσµευση του Πρωθυπουργού και του Υπουργού
ΠΕΚΑ για την µετατροπή του Νοµού Ηλείας σε νοµό-πρότυπο;
Και αν δεν ισχύει, έχετε κάποιο εναλλακτικό σχέδιο ανασυγκρό-
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τησης του νοµού και βιώσιµης ανάπτυξής του; 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αυγερινοπούλου. 
Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Νίκος Σηφουνάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θέλω να ξεκι-
νήσω λέγοντας ότι αυτή η καταστροφική πυρκαγιά του 2007,
όπου πάνω από ογδόντα πέντε πολίτες αυτής της χώρας κάηκαν,
δεν έχει προηγούµενο στην ελληνική ιστορία και βεβαίως ήταν
αποτέλεσµα και των πολιτικών, αλλά και της προχειρότητας µε
την οποία αντιµετωπίστηκε όλη εκείνη η ιστορία, αν λάβουµε υπ’
όψιν ότι δεν ήταν σε θέση τότε η πολιτεία να προστατεύσει του-
λάχιστον την Ολυµπία. Αναφέροµαι στην καταστροφή του φυσι-
κού περιβάλλοντος και του φυσικού τοπίου. Τέτοια ανικανότητα
από συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα που είχαν υπουργικές κα-
ρέκλες δεν έχει ξαναγίνει στην ιστορία. 

Πράγµατι οι πυρκαγιές σε όλη τη χώρα –και δόξα τω Θεώ, «να
χτυπήσουµε ξύλο» που λέει ο λαός- φέτος υπήρξαν, αλλά είµα-
στε σε µία καλύτερη κατάσταση απ’ ό,τι ήταν πέρυσι ή πρόπερσι.

Θα ήθελα όµως να ξεκινήσω την απάντησή µου επισηµαίνο-
ντας ότι σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχω λάβει από τις δι-
ευθύνσεις δασών, η φυσική αποκατάσταση και η αναγέννηση των
πυρόπληκτων περιοχών της χώρας, βρίσκεται σε ικανοποιητικό
βαθµό. Ειδικότερα ο ρόλος του ΥΠΕΚΑ στην ανασυγκρότηση της
Ηλείας αφορά στη θεσµοθέτηση του χωροταξικού σχεδιασµού,
εθνικού, περιφερειακού και τοπικού επιπέδου και έχει στόχο
µέσα από τον συντονισµό των τοµεακών πολιτικών να ενισχύσει
την ανάπτυξη της περιοχής, να προωθήσει την κοινωνική συνοχή,
να αναδείξει και να προστατεύσει το φυσικό και πολιτιστικό πε-
ριβάλλον. 

Η διαχείριση των τοπικών οικοσυστηµάτων είναι αρµοδιότητα
της τοπικής και Περιφερειακής Αυτοδιοίκησης. Αναλυτικότερα
έχει προκηρυχθεί και διενεργείται η αξιολόγηση, η αναθεώρηση
και η εξειδίκευση του περιφερειακού πλαισίου χωροταξικού σχε-
διασµού και αειφόρου ανάπτυξης της δυτικής Ελλάδας, στο
οποίο θα καταλήξει στη διατύπωση συγκεκριµένων χωρικών και
τοµεακών προτάσεων, που θα λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαιτερό-
τητες της περιοχής. 

Επιπρόσθετα, αναγνωρίζοντας ότι οι πυρόπληκτες περιοχές
και ειδικότερα η Ηλεία απαιτούν δυναµικότερες και συνδυασµέ-
νες παρεµβάσεις χωρικής και οικονοµικής ανάπτυξης, για πρώτη
φορά στο άρθρο 11 του ν. 2742/1999 για τις περιοχές ειδικών
χωρικών παρεµβάσεων πρόκειται να εκπονηθεί ειδική µελέτη που
θα προσδιορίζει τα όρια της ΠΕΧΠ Ηλείας, τις γενικές χρήσεις
του χώρου ανά τοµέα παραγωγής, το αναλυτικό πρόγραµµα των
έργων και της ανάπτυξης για την ενίσχυση και αποκατάσταση
της περιοχής. Το κόστος της µελέτης ανέρχεται στις 150.000
ευρώ.

Καταρτίζονται κατά προτεραιότητα οι δασικοί χάρτες της
Ηλείας και γενικότερα σε όλες τις πυρόπληκτες περιοχές. Οριο-
θετείται και καταγράφεται µε διαφάνεια τι είναι δάσος και τι δα-
σική έκταση, ώστε στο εξής αποτελεσµατικά και χωρίς αµφι-
σβητήσεις να υπάρχει παρέµβαση στην αυθαίρετη δόµηση. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Σηφουνάκη και για την οικονοµία του χρόνου που
έκανε στην απάντησή του.

Το λόγο έχει η ερωτώσα κ. Διονυσία-Θεοδώρα Αυγερινοπού-
λου, για να δευτερολογήσει.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, και όπως είπατε ο ίδιος, η πρό-

κληση εκείνης της εποχής ήταν πρωτόγνωρη. Το φαινόµενο των
κλιµατικών αλλαγών ενέτεινε πάρα πολύ την πρόκληση που αντι-
µετώπισε η Κυβέρνηση.

Υπήρχαν ζητήµατα συντονισµού στην αντιµετώπιση των πυρ-
καγιών και βεβαίως ήταν λογικό να υπάρχει αυτό, λόγω της ιδι-
αίτερης έκτασης των πυρκαγιών. Βεβαίως, η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ανταποκρίθηκε στη συνέχεια µε πολύ µεγάλη
κοινωνική ευαισθησία και έδωσε τα χρήµατα και τη βοήθεια που

απαιτούνταν, για την άµεση αντιµετώπιση εκείνων των αναγκών. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ κατάγοµαι από τη Ζαχάρω του Νοµού

Ηλείας και όσα µας είπατε θα τα παρακολουθώ µε πολύ µεγάλη
προσοχή ως προς την εκπλήρωσή τους. Αυτό που ξέρω είναι ότι
οι υποσχέσεις του Πρωθυπουργού για την υποδειγµατική πρά-
σινη ανάπτυξη του νοµού δεν ήταν τίποτα άλλο παρά επικοινω-
νιακού τύπου εξαγγελίες και γι’ αυτόν το λόγο δεν θέλω να
ακούσω άλλα λόγια παρά µόνο δράσεις. 

Καταθέσατε µάλιστα ένα σχέδιο νόµου προς διαβούλευση πέ-
ρυσι το Σεπτέµβρη και ουδέποτε το φέρατε στη Βουλή για να το
συζητήσουµε. Να ξέρετε ότι τα χρήµατα έως τώρα που δόθηκαν
είναι πολύ δυσανάλογα σε σχέση µ’ αυτά που, πραγµατικά, χρει-
άζονται για την κάλυψη των αναγκών των πληγέντων.

Θα ήθελα, αν όχι από εσάς -γιατί προφανώς δεν γνωρίζετε και
δεν έχετε την αρµοδιότητα- αλλά από κάποιον συνάδελφό σας,
µια άµεση απάντηση για το τι θα γίνει µε τα χρήµατα που υπάρ-
χουν στο Ειδικό Ταµείο Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών. 

Σας ενηµερώνω –διότι ενδεχοµένως δεν το ξέρετε- ότι αυτά
τα χρήµατα πήγαν στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Εσόδων και έχει
συµβεί το εξής. Πριν από ένα µήνα η τρόικα ζήτησε από τα 8,5
δισεκατοµµύρια που µπορούσε να ξοδέψει το ελληνικό κράτος
από αυτό το πρόγραµµα να ξοδέψουµε 950 εκατοµµύρια λιγό-
τερα. 

Επειδή όλα τα χρήµατα µέχρι τώρα έχουν ξοδευτεί, αυτά που
θα µπορούσαµε να ξοδέψουµε, δεν µπορούµε να δώσουµε –η
Κυβέρνηση δηλαδή δεν µπορεί να δώσει- ούτε 1 ευρώ παραπάνω
για τους πυρόπληκτους. Γιατί όλα τα χρήµατα, µετά την απορ-
ρόφηση αυτού του ταµείου, είναι µαζί και δεν ξεχωρίζουν. Δεν
γνωρίζω, λοιπόν, πώς το ΥΠΕΚΑ θα µπορέσει να αξιοποιήσει
αυτά τα χρήµατα υπέρ των πυροπλήκτων. 

Πρέπει, λοιπόν, να ανασυσταθεί το Ειδικό Ταµείο Αντιµετώπι-
σης Εκτάκτων Αναγκών, για να διαχωριστούν τα χρήµατα από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Ή θα έπρεπε ο Υπουργός
Οικονοµικών και ο Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, να δώσουν εντολή για αύξηση των ορίων εξόδων
εκτός του ορίου που έχει ήδη εγκριθεί ή θα έπρεπε να διαπραγ-
µατευτείτε εκ νέου µε την τρόικα για ένα νέο όριο εξόδων,
πράγµα το οποίο δεν σας εµπιστεύοµαι ότι θα πετύχετε. 

Σε κάθε περίπτωση το ΥΠΕΚΑ πρέπει να πιέσει ώστε να δο-
θούν τις επόµενες εβδοµάδες άµεσα τα χρήµατα µε οποιοδή-
ποτε τρόπο, γιατί αλλιώς δεν θα προλάβουν να απορροφηθούν
αυτά τα κονδύλια και δεν θα µπορέσετε να χρηµατοδοτήσετε
προγράµµατα στις πυρόπληκτες περιοχές από αυτήν την πηγή
τουλάχιστον και αν µη τι άλλο για φέτος.

Τέλος, φαίνεται ότι έχουν παρουσιαστεί αυτά τα χρήµατα από
το ειδικό ταµείο ως έσοδα του κράτους. Γι’ αυτό θέλω µια απά-
ντηση, πώς µπορεί να γίνεται κάτι τέτοιο, τη στιγµή που ως
έσοδα του κράτους µπορούν να καταγραφούν µόνο χρήµατα
που έχουν ήδη ξοδευτεί και εγκριθεί από το Λογιστήριο του Κρά-
τους. Για άλλη µια φορά πρόκειται για αλχηµείες.

Ζητώ να καταθέσετε άµεσα στη Βουλή το σχέδιο νόµου για
την ανασυγκρότηση των καµένων περιοχών. Θα µας έδινε περισ-
σότερες ευκαιρίες για συζήτηση. Να αποδεσµεύσετε άµεσα τα
χρήµατα του ειδικού ταµείου και να τα αποδώσετε στους πληγέ-
ντες και σε έργα ανασυγκρότησης. Να µην αποµείνει κανένας
πολίτης σε κοντέινερ, γιατί υπάρχουν ακόµα συµπολίτες µας
εκεί. 

Επίσης, να µην αποµείνει καµµία αναδασωτέα έκταση χωρίς
αναδάσωση, να ενισχυθούν νέα προγράµµατα δασοπροστασίας,
γιατί τα µειώσατε και να δώσετε πνοή στην τοπική κοινωνία, βα-
σισµένη στην ταχεία και βιώσιµη ανάπτυξη, που θα δηµιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας, κυρίως για τους νέους. Να αποδώσετε
ακόµα τα χρήµατα σε κάθε νοµό µε σωστή αναλογία, δηλαδή
κατά το ποσοστό της καταστροφής από τις πυρκαγιές και όχι
κατά τη δική σας βούληση.

Θα ήθελα επίσης να εντάξετε τις περιοχές των καµένων σε
δράσεις που χρηµατοδοτούνται από περιβαλλοντικά κοινοτικά
προγράµµατα, όπως η δράση για την προστασία για την ερηµο-
ποίηση. Στη δράση σας για την ερηµοποίηση δεν υπάρχει ο
Νοµός Ηλείας παρά την καµένη γη. Παρακαλώ να δείξετε και
προσωπικό ενδιαφέρον, για να βρούµε τους πραγµατικούς υπαί-
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τιους της πυρκαγιάς. Υπάρχει δικαστική διαδικασία σε εξέλιξη.
Παρακαλώ, πέρα από κάθε κοµµατική διάσταση, να µε βοηθή-

σετε σε κάποιες πρωτοβουλίες που έχω αναλάβει και εγώ η ίδια
για τη στήριξη της χώρας µας και της Ηλείας, όπως για την
ίδρυση του κέντρου των κλιµατικών αλλαγών για τη Μεσόγειο
και τη Μαύρη Θάλασσα που είχε δεχθεί και η προηγούµενη
Υπουργός ΥΠΕΚΑ να στηρίξει, για την ίδρυση µιας περιφερεια-
κής µονάδας συντονισµού εθελοντικής βοήθειας για την αντιµε-
τώπιση φυσικών καταστροφών για την περιοχή της Ανατολικής
Ευρώπης και της Μεσογείου. Μάλιστα το Δεκέµβρη, φέρνω για
αυτόν το σκοπό στο Νοµό Ηλείας τα Ηνωµένα Έθνη σε επίσηµη
συνδιάσκεψη και σας παρακαλώ για την προσωπική σας παρου-
σία εκεί. 

Τέλος, παρακαλώ για την ίδρυση του ταµείου για την περιβαλ-
λοντική καινοτοµία µε το «National Geographic», µε το οποίο και
εγώ έχω συµφωνήσει. Έχω κάνει µια προεργασία και θέλω να το
φέρω στη χώρα µας και συγκεκριµένα στην Ηλεία.

Ας κάνουµε την ανασυγκρότηση των πυρόπληκτων περιοχών
και τα προγράµµατα περιβαλλοντικής προστασίας, µοχλό ανά-
πτυξης για όλη τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την

κυρία κ. Αυγερινοπούλου για την εµπεριστατωµένη ερώτησή της
και τη δευτερολογία της.

Κύριε Υπουργέ, µια λέξη θα ήθελα να πω, εν είδει προσωπικού,
επειδή εκείνες οι πυρκαγιές µου έχουν καβουρντίσει την ψυχή,
γιατί έτυχα να είµαι Υπουργός Δηµοσίας Τάξεως τότε. Δεν
µπορώ, για λόγους συνειδήσεως, να αποδεχθώ τις αιτιάσεις περί
ανικανότητος και προπαντός περί πολιτικής ανικανότητος. Το
λέω όχι από εγωισµό. Σηµειώνω εν παρενθέσει ότι είναι κι ο
τόπος καταγωγής µου.

Έκαµα λόγο τότε για «ασύµµετρες απειλές» και ελοιδορήθην.
Στη συνέχεια ντοκουµέντα έρχονται στην επιφάνεια που πιστο-
ποιούν αυτήν την εκδοχή. 

Σηµειώνω ακόµη, κύριε Υπουργέ, ότι το πρωτοφανές αυτής
της φυσικής καταστροφής από πλευράς θερµοκρασίας, ξηρα-
σίας και µποφόρ, δηλαδή δυνάµεως ισχύος ανέµων τότε, µία
λέξη µου φέρνει στα χείλη, µαζί µε τις «ασύµµετρες απειλές»:
«µην τύχει σε κανέναν άλλον πολιτικό προϊστάµενο ή και υπηρε-
σία τέτοιο κακό». Περιορίζοµαι σ’ αυτό, για λόγους ηθικής τά-
ξεως και για λόγους συνειδήσεως, και σας παρακαλώ να το
εκτιµήσετε όπως η δική σας ευσυνειδησία κρίνει. 

Τώρα σας παρακαλώ να λάβετε το λόγο, προκειµένου να ολο-
κληρώσετε την απάντησή σας προς την ερωτώσα συνάδελφο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόε-
δρε, νοµίζω ότι είναι γνωστή στους πολίτες και στον ελληνικό
λαό η δική σας ουσιαστική συµβολή την εποχή που είχατε την
ευθύνη του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης και πως µε παρρησία
είπατε αλήθειες. Άρα, αυτά που είπα δεν αφορούσαν εσάς. 

Θα σας πω όµως -γιατί έχω µια µεγάλη εµπειρία- ότι όταν είχα
την ευθύνη των νησιών για µία τετραετία στο τότε Υπουργείο Αι-
γαίου, έζησα πυρκαγιές ολόκληρα καλοκαίρια, σε Ρόδο, σε Χίο,
σε Μυτιλήνη, σε Σάµο, παντού. Θυµάµαι την πυρκαγιά του 2000
στη Σάµο, που κράτησε δέκα µέρες και κάηκε το σύµπαν αλλά
γλυτώσαµε τους ανθρώπους. Δεν κάηκε κανείς άνθρωπος. Και
δεν ήταν εύκολο. 

Απλώς θέλω να πω ότι νοµίζω πως στη µνήµη αυτών των αν-
θρώπων -που επαναλαµβάνω ότι χάθηκαν οι περισσότεροι άδικα-
πρέπει, πράγµατι, να ανταποκριθούµε και συµφωνώ µε αυτά που
είπε η συνάδελφος. 

Να συνεχίσω, λοιπόν, λέγοντας ότι αυτήν την περίοδο στο επι-
χειρησιακό Πρόγραµµα «ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ», το ΕΠΠΕΡΑΑ, έχουν
ενταχθεί έργα συνολικού προϋπολογισµού 38 εκατοµµυρίων

ευρώ για το Νοµό Ηλείας, για την προστασία του περιβάλλοντος. 
Επίσης, από το Πράσινο Ταµείο έχουν εγκριθεί, στο πλαίσιο

της υλοποίησης του µέτρου 226.1, και από το Πρόγραµµα
«ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ», το ίδιο επιχειρησιακό πρόγραµµα, 45,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ για την επόµενη τριετία και το τρέχον έτος. 

Είναι προφανές ότι η ανασυγκρότηση της Ηλείας, µετά από τις
καταστροφές, έχει ιδιαιτερότητες και λόγω της συγκυρίας που
διέρχεται η χώρα. Όµως δεν θα στερήσουµε και είναι υποχρέωσή
µας για την Ηλεία να κάνουµε ό,τι µπορούµε περισσότερο.

Θα ήθελα να προσθέσω επίσης όσον αφορά στο Υπουργείο
Πολιτισµού και Τουρισµού ότι στον πρόσφατο νόµο ο οποίος ψη-
φίστηκε, υπάρχει η µέριµνα και απεγκλωβίζονται σηµαντικές
επενδύσεις στις πυρόπληκτες περιοχές, σύµφωνα µε το πρό-
γραµµα του Υπουργείου. 

Όσον αφορά στο Ειδικό Ταµείο Αντιµετώπισης Εκτάκτων Ανα-
γκών, που αναφερθήκατε, γνωστό και ως «ταµείο Μολυβιάτη»,
θέλω να πω ότι είναι ένα θέµα που ανήκει βεβαίως στην αρµο-
διότητα του Υπουργείου Οικονοµικών και Ανάπτυξης, όπως ανα-
φέρατε πριν. Μετά την κατάργησή του και την εκκαθάρισή του,
εκδόθηκε στις 18-8-2011, δηλαδή πρόσφατα, η συλλογική από-
φαση έργων, η 269, για τη χρηµατοδότηση όλων των έργων που
έχουν εγκριθεί και ενταχθεί σ’ αυτήν και µέχρι του ύψους του
εγκεκριµένου προϋπολογισµού.

Ειδικότερα, στο πλαίσιο των επιχειρησιακών προγραµµάτων
του ΕΣΠΑ, οι περιφερειακές αρχές, σε συνεργασία µε την τοπική
αυτοδιοίκηση και τους τοπικούς φορείς, δύνανται να προχωρή-
σουν σε περαιτέρω χωρική εξειδίκευση των έργων, τα οποία συγ-
χρηµατοδοτούνται κατά την αναπτυξιακή περίοδο 2007-2013,
προβαίνοντας σε ποσοστιαία δέσµευση πόρων για τις πληγείσες
περιοχές. 

Επιπλέον, στο πλαίσιο της επικείµενης προσαρµογής των επι-
χειρησιακών προγραµµάτων, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στους κοινοτικούς κανονισµούς, δύναται να κατευθυνθούν στο-
χευµένες δράσεις και αντίστοιχοι πόροι στις πληγείσες περιο-
χές.

Νοµίζω ότι σε γενικές γραµµές σας έδωσα απαντήσεις που
αφορούν την ευθύνη του Υπουργείου στο οποίο είµαι και βε-
βαίως και επιπρόσθετες πληροφορίες του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Τουρισµού, του Υπουργείου Οικονοµικών και του
Υπουργείου Περιφερειακής Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Νικόλαο Σηφουνάκη. 

Πριν κλείσουµε τη συνεδρίαση, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-
νωση προς το Σώµα: 

Οι Βουλευτές, Έβρου κ. Αλέξανδρος Δερµεντζόπουλος και
Ευβοίας κ. Σίµος Κεδίκογλου, ζητούν άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων

ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.32’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 5 Σεπτεµβρίου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της
υπ’ αριθµ. 50/20-5-2011 επερώτησης, τεσσάρων Ανεξαρτήτων
Βουλευτών προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την αύξηση της εγκληµατικότητας σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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